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Што хвалюе акадэміка Генадзя Міхайлавіча Лыча – чытайце на 2-й стар.
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СТаЛО  ИЗВеСТнО

Начинай 
сначала 

Официальные лица долго отрицали, что Россия 
вынашивала планы по инкорпорации Беларуси. Нас 
настойчиво убеждали, что белорусскому суверенитету 
ничего не угрожает и «не надо нагнетать». Но наконец 
и Александр Лукашенко признался.

В конце декабря в интервью «Эхо Москвы» он 
сообщил, что «31-я дорожная карта белорусско-рос-
сийской интеграции – это план строительства союза с 
наднациональными органами». Новость так себе, для 
понимающих. Но в конце прошлой недели Лукашенко 
высказался доступным языком:  «Они (Россия. – 
Прим.) понимают интеграцию как поглощение 
Беларуси. Это не интеграция! Это инкорпорация! На 
это я никогда не пойду».

Сейчас складывается впечатление, что белорус-
ский лидер долго не осознавал, к чему ведут все 
эти интеграционные завлекухи. И шел на манок, аки 
лось на охотников. По крайней мере теперь, когда 
Лукашенко открыто заявил, что на инкорпорацию не 
пойдет, в России его не поняли даже те, с кем он был 
на «ты» и вел долгие задушевные беседы.  

Вот, например, Константин Затулин, депутат 
Госдумы, директор российского Института стран СНГ 
и еще недавно – большой сторонник белорусского 
лидера. Теперь он называет Александра Лукашенко 
«перерожденцем».  

«Если среди нас (россиян) есть люди, которые смо-
трят влюбленными глазами на Лукашенко, предложу 
им такой взгляд на Лукашенко. Александр Лукашенко 
по-настоящему влюблен в Беларусь, и это не дает ему 
возможности смотреть объективно ни на Беларусь, ни 
на себя, ни на возможности экономики. {...} Безусловно 
Александр Григорьевич перерожденец, если говорить 
о нем как о патриоте. Он успешно выстроил свою 
систему. Она, конечно, внутри Беларуси имеет свои 
трещины, она зиждется на российских дотациях. Он 
понимает, что без них будет гораздо сложнее, что 
никто ему за красивые глаза ничего не даст. Но он все 
равно пытается», – говорит теперь Затулин.

Если Лукашенко любит Беларусь, то он, 
по-затулински, плох! Вот такая постановка вопроса. 
Но Затулин, надо признать, высказался дипломатично. 
В целом российские СМИ сейчас переполнены резки-
ми и даже оскорбительными комментариями в адрес 
главы белорусского государства. Только сам Владимир 
Владимирович Путин молчит.  Правда, на его счет 
обманываться и вовсе не стоит. Как пояснил все тот 
же Константин Затулин: «Лукашенко продолжает игру. 
Мы в эту игру включились. Никто на официальном 
уровне не отвечает на выпады Лукашенко. Но от это-
го Александр Григорьевич все больше входит в раж. Он 
все ждет, когда кто-то с ним поссорится, а никто с 
ним на официальном уровне не ссорится».

В общем, Лукашенко ругается, а Путина –  хоть к 
ране прикладывай: соком поит, кашкой угощает, добр 
и мил… Лукашенко говорит, а Путин делает. Так заду-
мано.  Тут и стратегия, и тактика. 

Последние события показали, что у Лукашенко 
в России остался только один союзник – Геннадий 
Зюганов. Только главный коммунист решился хоть 
как-то заступиться за белорусского лидера  и обру-
шился с критикой на внешнюю политику Кремля. 
«Я не мыслю наше будущее без сложения потенциала 
России, Украины, Беларуси и Казахстана. Когда нас 
будет 220 миллионов человек, нам будут открыты 
все мировые рынки, и будем мы конкурентоспособны. 
А когда у вас отношения с Беларусью натягиваются 
только потому, что вы торгуетесь, за сколько газ 
продать…» – возмущался Зюганов на недавней пресс-
конференции. Вроде бы в нефтегазовом вопросе он 
на стороне Беларуси, но, сами понимаете,  союзничек 
еще тот. 

Что в итоге мы имеем? 
Никакого пробелорусского лобби в России нет. Все 

те, кого Лукашенко годами кормил, поил, встречал, 
обхаживал, одаривал подарками, отвернулись от него, 
едва только вопрос о будущем белорусского государ-
ства встал ребром.

Российские медиа и комментаторы в соцсетях 
быстро нашли себе нового врага. Пока не Беларусь и 
не белорусов, но Александра Лукашенко лично. Он 
теперь у них «предатель», «перерожденец», «лжец» и 
«перебежчик».

Но главное – это новая реальность, в которой мы 
оказались. Как на Западе, так и на Востоке теперь 
перекрыта главная статья белорусского экспорта – 
экспорта сказок. Сказок про движение  к демократии 
для одних, про стремление к интеграции – для других.  
По сути, выстраивание внутренней и внешней поли-
тики надо начинать сначала. Не наступить бы на те 
же грабли.

Продолжается 
сбор средств 
для подписки 

на «Народную Волю» 
(для публичных библиотек)…
Дорогие друзья!
Благотворительная акция по сбору средств для под-

писки на «Народную Волю» (для 600 публичных библи-
отек) продолжается. Завершится она тогда, когда будет 
собрана в полном объеме необходимая денежная сумма.

Напоминаем: реквизиты для перечисления денег 
(произвольным платежом с отметкой «Подписка для 
библиотек») прежние: 

220030 г.Минск, ул.энгельса, 34а
уНП 100961759
банковские реквизиты:
р/с BY08 PJCB 3012 0065 3510 0000 0933
в «Приорбанке» оао, Цбу 113
BIC: PJCBBY2X

Одновременно хотим сказать: выражая искреннюю 
благодарность всем благотворителям, редакция газеты 
«Народная Воля» всегда готова наладить с Вами самые 
тесные отношения. Рады будем видеть Вас в нашем 
офисе по адресу: Минск, ул.энгельса, 34а.

Контактный телефон: 8-017-328-68-71.

Центр 
медицинской 
реабилитации 

«Загорье» 
принял 

китайских 
студентов

Вчера вечером в Минском 
областном центре медицин-
ской реабилитации “Загорье” 
поселились 32 китайских сту-
дента, которые вернулись на 
учебу в столицу Беларуси, но 
должны пройти карантин, 
связанный с коронавирусной 
инфекцией у них на родине.

фото Сергея САЦЮКА, (БелаПАН).

Александр ЛУКАШЕНКО:
– Помните, что ваш Президент никогда 

не станет последним. После меня вы уже 
думайте, что будете делать. Но даже если я 
буду жить и не буду Президентом, я буду 
бороться за то, чтобы наша Беларусь на 
этом клочке земли оставалась суверенной и 
независимой. Нами никогда не будут пону-
кать, мы будем проводить свою внешнюю 
и внутреннюю политику, но не во вред 
нашим соседям и не во вред родным рос-
сиянам. Мы будем и дальше работать по 

интеграции. Но по настоящей интеграции, 
а не так, как «плявузгаюць» в средствах 
массовой информации в России. Они пони-
мают интеграцию как поглощение Беларуси 
Россией. Это не интеграция! Это инкорпо-
рация! На это я никогда не пойду! 

Это заявление Александра Лукашенко 
сотрудники предприятия встретили гром-
кими и дружными аплодисментами.

(Во время посещения светлогорского 
целлюлозно-картонного комбината.)

Як ідзе падрыхтоўка 
да Дня Волі?

Арганізатары распавялі пра планы і мерапрыемствы 
ў сувязі са 102-й  гадавінай БНР.

– У Мінгарвыканкам пададзена заяўка на 
правядзенне мерапрыемстваў ад імя шэрагу 
арганізацый, – кажа старшыня руху “За 
Свабоду” юрась Губарэвіч. – Акрамя нашага 
руху арганізатарамі святкавання будуць 
Беларуская сацыял-дэмакратычная партыя 
(Грамада) і партыя “Зялёныя”.

Трэба адзначыць, што заяўка не ад фізічных 
асоб, а ад арганізацый дазваляе легальна 
збіраць больш за тысячу чалавек.

Таксама заявілі адно месца святкавання, 
якое не ўваходзіць у пералік вызначаных 
месцаў кшталту Кіеўскага сквера альбо парку 
імя 50-годдзя Кастрычніка. Яно больш-менш 
зручнае і, скажам так, тусовачнае.

– што гэта за месца?
– Пакуль не буду раскрываць карты, бо 

практыка мінулых гадоў паказвае: калі 
папярэдне называеш дату, час і месца 
правядзення мерапрыемства, то ва ўлад 
з’яўляецца падстава адмовіць нам.

Таму спачатку дачакаемся станоўчага адказу 

Мінгарвыканкама, а затым ужо абнародуем 
інфармацыю і будзем праводзіць актыўную 
кампанію па зборы сродкаў, якая, да слова, і так 
ужо ідзе. Каля 10 працэнтаў неабходнай сумы 
ўжо сабрана.

– Колькі ўвогуле трэба грошай?
– Паводле нашых падлікаў, каля 25 тысяч 

рублёў. Гэтыя грошы могуць забяспечыць і 
добрую якасць музычнага абсталявання, і сцэну, 
і запрашэнне музыкантаў. Хаця не выключаю, 
што могуць з’явіцца і дадатковыя выдаткі, якія, 
паводле заканадаўства, арганізатары павінны 
несці.

– Наколькі масавым плануеце зрабіць 
мерапрыемства?

– Калі атрымаем дазвол на святкаванне ў 
тым месцы, дзе запланавалі, то, думаю, людзей 
прыйдзе больш, чым у мінулым годзе.

– Можа, ужо вядомы тыя спевакі альбо гурты, 
якія пагадзіліся выступіць на Дзень Волі?

– Канкрэтных дамоўленасцяў пакуль няма, 
перамовы працягваюцца.

– Нешта да Дня Волі мы, безумоўна, 
правядзём, але пакуль не вядома, што 
канкрэтна, – кажа кіраўнік “Арт-сядзібы”, адзін 
з арганізатараў святкавання ў гонар 100-годдзя 
БНР Павел белавус. – Гэтым будзем займацца 
крыху пазней, бо зараз цалкам сканцэнтраваліся 
на арганізацыі мерапрыемстваў да Дня роднай 
мовы, які мы адзначым 22 лютага.

Як раней паведамлялася, у гэты дзень 
адбудзецца шматтысячны “MovaFest” – 
унікальнае мерапрыемства, якое аб’яднае 
бізнесменаў, грамадскіх актывістаў, творчую 
інтэлігенцыю і проста актыўных жыхароў 
Беларусі вакол адной тэмы – беларускай мовы. 
Падчас фестывалю мы пакажам і раскажам 

пра з’явы, крэатыўныя прадукты і рэчы, якія 
ствараюцца па-беларуску ці з выкарыстаннем 
роднай мовы.

Што тычыцца Дня Волі, то нейкія 
грандыёзныя мерапрыемствы дакладна ладзіць 
не будзем і канкурыраваць ні з кім не збіраемся. 
У нас ёсць некалькі ідэй, але вырашаем, у якім 
фармаце гэта зрабіць.

– Не збіраецеся далучыцца да палітыкаў, 
якія арганізоўваюць мітынг-канцэрт?

– Калі яны ўжо пацягнулі на сябе коўдру, 
то няхай у гэтым годзе ладзяць свята без нас. 
Паглядзім, што ў іх атрымаецца, а мы ў гэты 
воз упрагацца не будзем.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Юрась ГУБАРЭВІЧ: «10 працэнтаў неабходнай сумы ўжо сабралі»

Павел БЕЛАВУС: «Мы ў гэты воз упрагацца не будзем»

І летам – са снегам
У Мінску пабудуюць першы ў Беларусі крыты лыжны манеж. Там нават летам будзе мінус 4 градусы.

Праектаванне будынка пачнец-
ца ў бліжэйшы час (яно зойме не 
больш за два гады). А пакуль перад-
праектную візуалізацыю ўхваліў 
Мінгарвыканкам, паведамляе tut.by.

Лыжны манеж збіраюцца 

ўзвесці за Вярхоўным судом паміж 
Арлоўскай вуліцай і Свіслаччу. Яго 
памеры складаюць 150 на 90 метраў, 
плошча – каля 23 тысяч квадратных 
метраў. Лыжная траса размесціцца 
на трох узроўнях, яе працягласць 

складзе 1,3 кіламетра. Запланаваны 
пляцоўка для катання на каньках і 
спуск для сноўборда вышынёй больш 
за 13 метраў. 

Адначасова ў манежы змогуць 
адпачываць 365 чалавек.

ГРОмкОе ДеЛО

Суд по делу экс-начальника 
Службы безопасности президента 

будет открытым
Хотя Андрей Втюрин и его 

адвокат настаивали на том, 
чтобы разбирательство шло в 
закрытом режиме.

Втюрин считает, что в 
материалах дела содержатся 
секретные данные, которые 
относятся ко времени его 
службы в Совете безопасно-
сти. 

Однако ходатайство адво-
ката и просьбу бывшего пре-
зидентского охранника не удов-
летворили. 

Уголовное дело по много-
численным фактам полу-
чения и дачи взяток в ходе 
поставок в Беларусь телеком-
муникационного оборудова-
ния, компьютерной техники 
и программного обеспече-
ния в отношении 16 персон 
Верховный суд начнет рас-
сматривать 10 марта в откры-
том выездном судебном засе-
дании на территории суда 
Московского района Минска.

Сегодня Андрей Втюрин 
находится под стражей. Ему, в 
отличие от некоторых из тех, 
кто проходит с ним по одному 
делу, не изменили меру пре-
сечения. Под стражей нахо-
дится также экс-гендиректор 
«Белтелекома» сергей 
сиводедов. 

Кроме Втюрина и 
Сиводедова фигурантами уго-
ловного дела являются началь-
ник главного управления пла-
тежной системы и цифровых 
технологий Нацбанка Игорь 
Кудасов, директор информа-
ционно-вычислительного цен-
тра Минфина Беларуси юрий 

Зданевич, начальник управле-
ния информационной безопас-
ности департамента безопас-
ности «Беларусбанка» алексей 
Милованов, исполнительный 
директор банка БелВЭБ юрий 
Пономарев, руководитель 
ООО «Мобильный сервис» 
Владимир Жилин – его обви-
няют в даче взяток в общей 
сумме свыше 900 тысяч дол-
ларов!

В качестве взяткодателей по 
уголовному делу также прохо-
дят совладелец и один из фак-
тических руководителей фирм 
«Солидекс ПИ» и «Солидекс» 
сергей Покрышко, гражданин 
Латвии и совладелец СООО 
«ДПА» сергей шарков, пред-
ставитель ООО «Мобильный 
сервис» александр бровка, 
представитель компаний 
«Смартлабс» и «УГМК-
Телеком» россиянин Виталий 
Горбачев и директор ООО 
«ТТ-Связьком» Владимир 
Томченко.

С экс-главой «Белтелекома» 
Сергеем Сиводедовым было 
заключено досудебное согла-
шение, на предварительном 
заседании в суде он заявил, 
что возместил денежные сред-
ства.

Досудебные соглашения 
также были заключены с пред-
седателем правления ОАО 
«Белорусский межбанковский 
расчетный центр» Феликсом 
Касперовичем, замначальника 
главного управления информа-
ционных технологий Нацбанка 
андреем Подгорным, пред-
ставителем ИИУП «АМТ-

Груп Интернешнл» Михаилом 
Пригара и с россиянином 
Владимиром Казанцевым, 
представителем компа-
ний «Смартлабс» и «УГМК-
Телеком».

Феликс Касперович обви-
няется в получении совместно 
с андреем Подгорным взяток 
на сумму более 868 тысяч дол-
ларов. сергей сиводедов, по 
мнению следствия, получил не 
менее 470 тысяч долларов и 15 
тысяч евро.

Михаил Пригара обвиня-
ется в даче взяток на общую 
сумму 285 тысяч долларов, а 
Владимир Казанцев – в пере-
даче не менее 190 тысяч.

В Генеральной прокурату-
ре уточнили, что Втюрин лоб-
бировал интересы российских 
коммерческих структур по 
поставкам оборудования для 
«Белтелекома».

Андрею Втюрину 49 
лет. Он родился в Пензе 
(Россия). В 1992 году окон-
чил Саратовское высшее воен-
ное командное училище МВД 
России. Начальником Службы 
безопасности президента 
Андрей Втюрин был назна-
чен летом 2007 года. До это-
го он руководил управлением 
личной охраны президента. 
Втюрин женат, у него есть 
взрослый сын. Имущество 
Втюрина, в том числе и дом на 
улице Вербной, находится под 
арестом.

Кстати, Андрей Втюрин 
признал свою вину и сотрудни-
чал со следствием.

даша ПАВЛоВСКАЯ.
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Не служыць ісціне, а 
дагаджаць 

начальнікам
– Генадзь Міхайлавіч, 

роўна пяць гадоў таму вы 
далі разгорнутае інтэрв’ю 
журналісту “Народнай Волі” 
івану Паўлоўскаму, у якім 
падрабязна распавялі пра 
гаротны стан беларускай 
навукі. Нагадалі пра 
сур’ёзныя пагрозы, якія тоіць 
у сабе адставанне навукі 
ад патрабаванняў нашага 
найскладанейшага часу. свае 
выказванні скончылі тады 
спадзяваннем, што беларуская 
навука ўсё ж пераадолее 
стрыножанасць і парадуе 
грамадства сур’ёзнымі 
дасягненнямі. Ці спраўдзіліся 
вашы спадзяванні?

– На вялікі жаль, ні адна 
з праблем, закранутых мной 
у папярэднім інтэрв’ю, за 
мінулыя пяць гадоў так і не 
была вырашана. Па-ранейшаму 
мы не можам быць задаволены 
ні колькасным, ні якасным 
складам навуковых кадраў. 
Не павысіўся прэстыж навукі 
і вучонага ў грамадстве. 
Захавалася празмерная 
абмежаванасць фінансавання 
навуковых даследаванняў 
і распрацовак. Застаецца 
нявырашанай праблема 
незапатрабаванасці вынікаў 
навукова-тэхнічнай дзейнасці 
айчынных вучоных і гэтак 
далей.

Больш за тое, адбылося 
істотнае абвастрэнне многіх 
праблем. Як ні прыкра, але 
ў Нацыянальнай акадэміі 
навук усё больш і больш 
прыжываецца аракчэеўшчына, 
якая праяўляецца ў жорсткай 
і згубнай дыктатуры яе 
кіраўніцтва. Адсюль – рэзкае 
пагаршэнне маральна-
псіхалагічнага клімату ў 
навуковых калектывах. Раней 
гэтая праблема востра стаяла 
толькі ў прыкладной навуцы, 
што знаходзілася ў прамым 
падпарадкаванні міністэрстваў 
і ведамстваў. Апошнім 
часам яна распаўсюдзілася 
і на фундаментальную 
акадэмічную навуку.

– растлумачце, калі ласка, 
якія прычыны абумовілі 
пагаршэнне маральна-
псіхалагічнага клімату, 
прынамсі ў акадэмічнай 
навуцы і хто ў гэтым 
вінаваты?

– Я лічу, пачатак гэтаму 
працэсу палажыў Міхаіл 
Мясніковіч, прызначаны 
ўказам Аляксандра Лукашэнкі 
кіраўніком Нацыянальнай 
акадэміі навук Беларусі. Зараз 
гэтую згубную справу не менш 
настойліва працягвае Уладзімір 
Гусакоў.

Зыходнай прычынай 
карэннага пагаршэння 
маральна-псіхалагічнага кліма-
ту ў акадэмічным асяроддзі паслу-
жыла замена выбараў кіраўнікоў 
навуковых арганізацый і іх 
структурных падраздзяленняў 
прызначэннем іх у загадным 
парадку.

Тым самым Мясніковіч, 
па сутнасці, стварыў у межах 
НАН Беларусі адгалінаванне 
“прэзідэнцкай вертыкалі”, 
цалкам падпарадкаванае 
ягонай волі, а праз яго – 
волі кіраўніка краіны. Усё 
кіраўніцтва, напрыклад, 
эканамічнай навукі зверху 

данізу было пастаўлена перад 
жорсткай неабходнасцю 
забяспечваць бездакорнае 
правядзенне ў жыццё 
часовай дзяржаўнай палітыкі. 
Сапраўдныя ж інтарэсы 
навукі былі адсунуты на задні 
план, а кіраўнікі акадэмічных 
устаноў і іх структурных 
падраздзяленняў былі 
вызвалены ад усякіх абавязкаў 
перад падначаленымі 
калектывамі. Яны маглі 
асабліва не лічыцца ні з 
інтарэсамі, ні з меркаваннямі 
шараговых супрацоўнікаў.

З тым каб навуковыя 
супрацоўнікі былі больш 
паслухмянымі ў дачыненнях 
са сваімі непасрэднымі 
начальнікамі, Мясніковіч 
неўзабаве перавёў іх на 
кантрактную сістэму найму на 
працу. Выключэнне не было 
зроблена нават у адносінах 
да акадэмікаў, хоць гэта 
супярэчыла духу статута  
НАН Беларусі. Больш за тое, 
каб “прыручыць” акадэмікаў, 
ён нават зрабіў спробу 
дамагчыся надзялення сябе 
законным правам пазбаўляць 
іх гэтага высокага звання, 
прычым за самую дробязную 
правіннасць. І толькі актыўнае 
супрацьдзеянне часткі 
акадэмічнай эліты не дазволіла 
Мясніковічу здзейсніць гэтую 
каварную задуму.

Наступным – ужо пры 
Гусакове – крокам на шляху 
поўнага падпарадкавання 
навуковых калектываў 
в о л і  в ы ш э й ш а г а 
дзяржаўнага кіраўніцтва 
сталі ўказ прэзідэнта “Аб 
камерцыялізацыі вынікаў 
навуковай і навукова-
т эхнічнай дзейнасці, 
створаных за дзяржаўны кошт” 
ад 4 лютага 2013 года №59 і 
зацверджанае ім “Палажэнне 
аб камерцыялізацыі вынікаў 
навуковай і навукова-
т эхнічнай дзейнасці, 
створаных за кошт дзяржаўных 
сродкаў”. Паводле названых 
нарматыўна-закана даўчых 
актаў пры незабеспячэнні 
дзяржаўным заказчыкам 
абавязковай камерцыялізацыі 
вынікаў навуковай і навукова-
тэхнічнай дзейнасці ў парадку 
і (ці) тэрміны, устаноўленыя 
ў Палажэнні, дзяржаўныя 
сродкі, за кошт якіх 
створаны дадзеныя вынікі, 
прызнаюцца выкарыстанымі 
з парушэннем бюджэтнага 
заканадаўства і падлягаюць 
спагнанню ў бясспрэчным 
парадку ў адпаведны бюджэт 
з налічэннем працэнтаў у 
памеры стаўкі рэфінансавання, 
устаноўленай Нацыянальным 
банкам на дату спагнання.

Пры гэтым дзяржаўныя 
чыноўнікі пастараліся 
абавязкі па ажыццяўленні 
камерцыялізацыі вынікаў 
навуковай і навукова-тэхнічнай 
дзейнасці ўскласці на навукова-
даследчыя арганізацыі, якія 
выступаюць у ролі галоўных 
а рг а н і з а ц ы й - в ы к а н аў ц аў. 
І толькі ў выпадках, калі 
гэтыя вынікі звязаны з 
нацыянальнай бяспекай, 
адзначаныя абавязкі засталіся 
за дзяржаўнымі заказчыкамі. 
Адпаведна і матэрыяльная 
адказнасць за невыкананне 
ўстаноўленых патрабаванняў 
па камерцыялізацыі вынікаў 
навуковай і навукова-
тэхнічнай дзейнасці таксама 
ўскладзена на навукова-

даследчыя арганізацыі.
Такім чынам вучоныя 

былі пастаўлены ў поўную 
залежнасць ад дзяржаўных 
чыноўнікаў. Усе яны сёння пры 
пастаноўцы і ажыццяўленні 
навуковых даследаванняў і 
распрацовак павінны імкнуцца 
да атрымання вынікаў, 
пажаданых дзеючым уладам. 
У адваротным выпадку яны 
рызыкавалі стаць банкрутамі 
і спыніць сваю навукова-
даследчую дзейнасць.

Дарэчы, памянёнымі вышэй 
нарматыўна-заканадаўчымі 
актамі чыноўнікі фактычна 
пазбавілі беларускіх вучоных 
права на памылку, без чаго 
ўвогуле нельга ўявіць сабе 
нармальную навукова-
даследчую дзейнасць. Па 
сутнасці, гэта ўжо не навука, 
а рамяство, прызначанае не 
служыць ісціне, а дагаджаць 
начальнікам.

Марыянеткі не 
могуць быць 

вучонымі
– Генадзь Міхайлавіч, калі 

я правільна разумею, усё, 
што вы толькі што сказалі, 
наўпрост гробіць нашу 
айчынную навуку. разам 
з тым я не чуў, каб нашы 
вучоныя гучна падалі свой 
голас у абарону навукі. Як 
такое магло стацца? Чым вы 
гэта можаце растлумачыць?

– Галоўнай прычынай, 
на маю думку, паслужыў 
страх, атрыманы вучонымі ў 
спадчыну ад сваіх бацькоў, якім 
давялося жыць у змрочныя 
гады сталінскіх рэпрэсій. 
У гэтым я пераконваўся не 
аднойчы.

Першы раз, калі спрабаваў 
угаварыць асобных з такіх, 
як я, пажылых акадэмікаў без 
кіраўніцкіх пасад, паставіць 
свой подпіс поруч з маім 
пад артыкулам “Царский 
подарок” ученым к Году науки”, 
падрыхтаваным мною па 
пытаннях, аб якіх я распавядаў 
вышэй. У другі раз – падчас 
апошняга Агульнага сходу 
Акадэміі, калі спрабаваў 
знайсці сярод адзначаных 
акадэмікаў згодных разам са 
мной паставіць подпіс пад 
пытаннямі да прэзідыума НАН 
Беларусі, чаму ён не прымае 
ніякіх захадаў, каб адвесці ад 
беларускай навукі пагрозы, 
якія тояць у сабе памянёныя 
вышэй нарматыўна-
заканадаўчыя акты.

Дык вось, у першым 
выпадку ніхто з акадэмікаў, 
да якіх я звярнуўся са сваёй 
просьбай, так не адклікнуўся 
на яе. Хоць ніхто з іх і не сказаў, 
што ў маім артыкуле напісана 
штосьці не так. У другім 
выпадку знайшоўся толькі 
адзін акадэмік, які без аніякіх 
агаворак паставіў свой подпіс 
пад адзначанымі пытаннямі 
да прэзідыума НАН Беларусі. 
Другі акадэмік наадрэз 
адмовіўся, спаслаўшыся на 
тое, што калісьці бацька 
яго папярэджваў, каб ён ні 
ў якім разе не падпісваўся 
пад калектыўнымі лістамі 
і запытамі да органаў улады. 
Трэці палічыў падрыхтаваныя 
мной пытанні да прэзідыума 
дробязнымі, не вартымі ягонай 
высокай увагі. А да чацвёртага 
я сам не пайшоў, парваў паперу 
са сваімі пытаннямі і выкінуў 

яе ў урну, каб ненарокам 
не пашкодзіць першаму 
акадэміку.

Акрамя страху тут, 
канешне, сказалася і 
адсутнасць у акадэмікаў 
належнай адказнасці за лёс 
айчыннай навукі. Асабісты 
дабрабыт аказаўся для іх 
даражэйшым.

– Няўжо акадэмік зараз 
можа так многа страціць, 
аказаўшыся непажаданым 
уладам, што яму трэба 
падлашчвацца да іх, 
адмаўляючыся ад уласнай 
чалавечай і прафесійнай 
годнасці?

– Ва ўсякім разе гэтага сёння 
можа аказацца дастаткова, каб 
пазбавіцца пасады і нават быць 
вытурканым з Акадэміі. У тым, 
што сказанае мной не выдумка, 
а наша сённяшняя рэчаіснасць, 
можна пераканацца на маім 
вопыце. Так, падчас нашай з 
вамі гутаркі роўна пяць гадоў 
таму вы самі зазначылі, што 
дырэктар Інстытута эканомікі 
Нікіценка разам з тагачасным 
старшынёй прэзідыума 
НАН Беларусі Мясніковічам 
выпхнулі мяне з Акадэміі. А за 
што? Дый усё за тое ж самае: і 
аднаму і другому я аказаўся не 
даспадобы. Нікіценка ў той час 
з усіх сіл ухваляў кіраўніцкую 
дзейнасць беларускага ўрада, 
нават называў яго самым 
мудрым урадам ва ўсім свеце, 
а беларускую эканамічную 
мадэль лічыў настолькі 
дасканалай, што яе аўтара, 
маўляў, варта вылучыць 
кандыдатам на прысуджэнне 
яму Нобелеўскай прэміі ў 
галіне эканомікі. Мясніковіч 
прытрымліваўся такога ж 
пункту гледжання. У той час 
як я па-ранейшаму вышукваў 
недахопы ў дзяржаўнай 
эканамічнай палітыцы, з тым 
каб уносіць прапановы па 
яе ўдасканаленні. У дадатак 
безупынна крытыкаваў 
“рэфарматарскую” дзейнасць 
Мясніковіча. Вось Мясніковіч 
з Нікіціным і палічылі для сябе 
за лепшае вытурыць мяне з 
Акадэміі навук.

З 1 студзеня 2020 года я 
зноў аказаўся выпхнутым 
з Акадэміі. На гэты раз 
цяперашнім старшынёй 
прэзідыума НАН Беларусі 
Гусаковым і выконваючым 
абавязкі дырэктара Інстытута 
сістэмных даследаванняў у 
АПК НАН Беларусі Піліпуком. 
Пры гэтым здзейсніць 
дадзеную задумку яны 
пастараліся самым абразлівым 
для мяне чынам.

Прыкладна за тыдзень 
да канца лістапада 2019 года 
Піліпук праз аддзел кадраў 
даслаў мне паперу, у якой 
паведаміў, што тэрмін майго 
кантракта заканчваецца 31 
снежня, і папярэдзіў, што 
кантракт са мной не будзе 
працягнуты. Ён так і не 
знайшоў часу, каб падзякаваць 
мне за шматгадовую працу. 
Не кажучы ўжо пра тое, каб 
урачыста правесці мяне на 
заслужаны адпачынак на 
спецыяльна скліканым дзеля 
гэтага Агульным сходзе 
навуковага калектыву ці на 
пасяджэнні вучонага савета.

Пагадзіцеся, такое зваль-
ненне з працы акадэміка, 
які прапрацаваў у інстытуце 
больш за дваццаць гадоў, у 
тым ліку больш за дзесяць на 
пасадзе першага намесніка 
дырэктара інстытута па наву-
ковай працы, які аднойчы, 
пакінуўшы любімую працу ў 
іншым інстытуце, якая пры-
несла яму ўсесаюзную вядо-
масць, перайшоў на працу 
ў дадзеную ўстанову дзеля 
таго, каб стварыць пры ёй 
савет па абароне кандыдацкіх 
дысертацый і такім чынам 
аблегчыць ягоным маладым 
супрацоўнікам вырашэнне 
задачы атрымання пажаданай 
навуковай ступені, не можа не 
ўражваць сваёй ганебнасцю. 
Праўда, асабліва глыбока яно 
мяне не кранула. Добра веда-
ючы, на што здольныя Гусакоў 
і яго падручныя, выконваю-
чы ўказанні свайго “шэфа”, я 
маральна падрыхтаваў сябе 
нават да горшага.

– Генадзь Міхайлавіч, ска-

жыце, калі не сакрэт: чым вы 
маглі так угнявіць Гусакова, 
што ён пайшоў на такі ганеб-
ны крок?

– Дакладна адказаць на 
ваша пытанне, зразумела, змог 
бы толькі сам Гусакоў. Я ж 
магу толькі выказаць на гэты 
конт некаторыя свае здагадкі. 
Праўда, мяркую, яны будуць 
недалёкія ад ісціны. Бо я ўжо 
даўно пільна назіраю за тым, як 
ён ставіцца да супрацоўнікаў, 
што воляй лёсу трапляюць 
да яго ў адміністрацыйную 
залежнасць.

Узяць хоць бы дырэктараў 
Інстыт у та сіст эмных 
даследаванняў у АПК НАН 
Беларусі, а іх за дзевяць з 
гакам гадоў, якія мне апошнім 
часам давялося прапрацаваць 
у названым інстытуце, было 
тры. Дык вось ніводнаму з іх 
Гусакоў не дазваляў самастой-
на прымаць рашэнні нават па 
самых дробязных пытаннях. 
Як толькі перад імі паўставала 
тое ці іншае пытанне, яны 
былі абавязаны адразу ж ісці 
да Гусакова, каб атрымаць ад 
яго рашэнне, а затым старац-
ца выконваць яго толькі так, 
як ім загадаў “шэф”. Любое 
адхіленне ад ягоных указанняў 
пагражала ім непазбежным 
строгім ушчуваннем. Гусакоў 
нават кантраляваў выказванні 
дырэктараў інстытута і жор-
стка папракаў іх, калі тыя 
дазвалялі сабе гаварыць і 
пісаць штосьці не так, як ён 
сам лічыў правільным. Па 
сутнасці, усіх іх ён ператварыў 
у звычайных паслухмяных 
марыянетак. Таму меў рацыю 
адзін з дырэктараў інстытута, 
калі казаў: “Я ўсяго толькі 
вартаўнік пры пасадзе дырэк-
тара”.

Як чалавек, які нямала 
гадоў не збоку назіраў за тым, 
што робіцца ў Нацыянальнай 
акадэміі, я маю поўнае права 
выказаць такое меркаванне. 
Гэтак жа сама пільна сачыў 
і сочыць Гусакоў і за іншымі 
супрацоўнікамі інстытута, 
найперш вядучымі, фак-
тычна абавязваючы іх стро-
га прытрымлівацца ягоных 
поглядаў. Ці не гэта спры-
яе таму, што ў інстытутах 
з’яўляюцца цэлыя “штаты” 
даносчыкаў?

Асабліва жорстка кан-
тралюе Гусакоў атэстацыю 
навуковых кадраў. Любы 
саіскальнік навуковай ступені, 
які вырашыў абараніць сваю 
дысертацыйную працу на 
ягоным савеце, перш за ўсё 
павінен падаць яе для разгляду 
непасрэдна самому Гусакову. І 
пасля таго, як ён прыме па ёй 
станоўчае рашэнне, далейшае 
абмеркаванне дысертацыі ў 
інстытуце носіць чыста фар-
мальны характар.

Так, кожны раз, адкрыва-
ючы пасяджэнне Навукова-
метадычнага савета, на 
якое вынесена пытанне аб 
рэкамендацыі дысертацыі 
для яе публічнай абароны, 
старшыня савета паведамляе 
прысутным, што Уладзімір 
Рыгоравіч дэталёва азнаёміўся 
з дысертацыяй і палічыў яе 
цалкам вартай для разгляду на 
савеце па абароне дысертацый. 
Тым самым ён дае зразумець 
членам Навукова-метадычнага 
савета, што іх асноўная зада-
ча – ухваліць рашэнне, пры-
нятае асабіста Гусаковым. 
Практычна аналагічная 
ўстаноўка давалася і членам 
савета па абароне дысертацый, 
у выніку чаго апошнія, можна 
сказаць, ператвараліся ў про-
стых статыстаў, абавязаных 
пацвердзіць рашэнне Гусакова, 
аднаасобна прынятае ім на 
самым пачатку разгляду дысер-
тацыйнай працы.

У сувязі з гэтым часам 
справа з атэстацыяй наву-
ковых кадраў даходзіла да 
сапраўдных кур’ёзаў. Вось 
адзін з іх, удзельнікам якога 
мне давялося быць асабіста.

Неяк кіраўніцтвам 
інстытута мне было даручана 
выступіць у якасці эксперта па 
кандыдацкай дысертацыі, якая 
выносілася на публічную аба-
рону. Як заўсёды, я ўважліва 
прачытаў дысертацыйную пра-
цу і зрабіў па ёй цэлы шэраг 

крытычных заўваг. Затым 
запрасіў да сябе яе аўтара, 
выказаў яму свае заўвагі і 
параіў іх выправіць, каб ён 
мог больш годна выглядаць на 
пасяджэнні савета пры абароне 
сваёй дысертацыі. Саіскальнік 
не аспрэчваў ніводнай з маіх 
заўваг, падзякаваў і пайшоў 
да сябе. Праз колькі хвілін ён 
вярнуўся да мяне са сваім наву-
ковым кіраўніком, якая пачала 
ўпрошваць мяне не настойваць 
на ўнясенні ў дысертацыю яе 
падапечнага істотных папра-
вак, якіх вымагаюць выказа-
ныя мною заўвагі, паколькі, 
маўляў, іх можа прыкмеціць 
Уладзімір Рыгоравіч і зняць 
дысертацыю саіскальніка з аба-
роны.

Сваімі крытычнымі 
заўвагамі і выступленнямі 
пры абмеркаванні на саве-
це кандыдацкіх і доктарскіх 
дысертацый, у тым ліку 
падрыхтаваных пад навуко-
вым кіраўніцтвам Гусакова, я, 
безумоўна, моцна псаваў усю 
ягоную “абедню”, выклікаючы 
з яго боку да сябе цягам часу 
ўсё большае раздражненне. 
Асабліва моцна ўзлаваўся на 
мяне Гусакоў, калі мы з яшчэ 
адным членам савета, заня-
тым на працы ў вышэйшай 
школе, на стадыі экспертнай 
ацэнкі “завалілі” доктарскую 
дысертацыю, падрыхтава-
ную пад ягоным навуковым 
кіраўніцтвам былым уплыво-
вым чыноўнікам, які выпадко-
ва апынуўся на высокай пасад-
зе ў акадэмічнай навуцы.

Па якісьці важкіх пры-
чынах Гусакоў быў вельмі 
зацікаўлены ў забеспячэнні 
паспяховай абароны дадзе-
най дысертацыі, бо, як толькі 
даведаўся аб падрыхтаваных 
намі адмоўных водгуках, адра-
зу ж патэлефанаваў кожнаму з 
нас па хатніх нумарах, патра-
буючы памяняць нашы водгукі 
на дысертацыю з адмоўных 
на станоўчыя. Толькі мы не 
паддаліся на ягоныя ўгаворы: 
надта ж недасканалая была 
дысертацыйная праца. Акрамя 
ўсіх іншых недахопаў, па тэксце 
адчувалася, што яна напісана 
рознымі аўтарамі. Мой калега 
ў дадатак доказна абвінаваціў 
саіскальніка ў плагіяце, што 
ўвогуле недапушчальна.

Пасля таго як я вырашыў 
на пасяджэнні савета адкрыта 
выступіць супраць прысуд-
жэння вучонай ступені докта-
ра эканамічных навук чарго-
ваму падапечнаму Гусакова, а 
праз некаторы час – задаць 
саіскальніцы такой жа ступені 
пытанне, у якім ставілася пад 
сумненне адна з яго прапаноў 
па далейшым развіцці аграр-
най эканомікі, якую ён лічыў 
не іначай як найвялікшым 
уласным дасягненнем у галіне 
аграрнай эканамічнай думкі, 
цярпенне Гусакова канчатко-
ва скончылася, і ён без пра-
маруджвання строга загадаў 
дырэктару інстытута вывесці 
мяне са складу савета па 
абароне дысертацый. Той, 
як гэта здаўна было завед-
зена ў Інстытуце сістэмных 
даследаванняў у АПК НАН 
Беларусі, без усялякіх 
хістанняў спраўна выканаў 
дадзенае даручэнне свайго 
“шэфа”, хоць дзеля гэтага яму 
давялося на адзін дзень вяр-
нуцца з адпачынку.

Як мне стала вядома, моц-
нае раздражненне выклікала 
ў Гусакова таксама мая 
апошняя кніга “Перад лёса-
вызначальным выклікам”. 
У ёй я выклаў свае ўласныя 
меркаванні наконт усяго таго, 
што адбываецца апошнім 
часам у эканоміцы Беларусі 
і ва ўсіх астатніх сферах гра-
мадскай жыццядзейнасці, якія 
прынцыпова разыходзяцца з 
меркаваннямі Гусакова. Відаць, 
усё гэта ў рэшце рэшт дапяк-
ло яго так, што ён вырашыў: 
пара гнаць Лыча на пенсію, каб 
ён сваімі кнігамі і артыкуламі 
не псаваў больш карціну 
квітнеючай Беларусі і ягонае 
аблічча непераўзыдзенага вучо-
нага – эканаміста-аграрніка.

Ігар САМУСЕНКА.
(Працяг у наступным 

нумары.)

Генадзь Міхайлавіч Лыч – 
акадэмік Нацыянальнай 
акадэміі навук, доктар 

эканамічных навук, 
прафесар, 

заслужаны дзеяч навукі 
Рэспублікі Беларусь.

“Народная Воля” запрасіла 
Генадзя Міхайлавіча ў госці 
напярэдадні яго 85-годдзя. 

Размова – пра тое, што 
хвалюе вядомага вучонага, 

пра праблемы нацыянальнай 
важнасці.

За хабар – 
7 гадоў калоніі

У Брэсце ўчора абвясцілі прысуд былому 
дырэктару Пружанскага завода 

радыёдэталяў.
Кіраўнік прадпрыемства быў затрыманы з доказамі 

злачынства ў ліпені гэтага года ў Мінску, калі атрымаў 
незаконнае ўзнагароджанне ў памеры 1200 долараў ад 
заснавальніка камерцыйнай структуры за спрыяльнае 
вырашэнне пытанняў гаспадарчых узаемаадносін 
паміж дзвюма арганізацыямі. Падчас следства было 
ўстаноўлена, што дырэктар завода сістэматычна браў 
хабар ад прадстаўніка гэтай фірмы.

У выніку экс-дырэктару завода прызначылі 
пакаранне – 7 гадоў пазбаўлення волі з адбываннем у 
папраўчай калоніі ўзмоцненага рэжыму.

Віктар ШПАК.

Генерал Аляксандр 
Кавальчук узначаліць 

крымінальную 
міліцыю?

У Міністэрстве ўнутраных спраў вакантная 
пасада першага намесніка міністра-кіраўніка 
крымінальнай міліцыі. Не выключана, што 

яе зойме цяперашні начальнік УУС 
Мінаблвыканкама генерал-маёр Аляксандр 

Кавальчук.
«Народная Воля» прыгледзелася 

да яго біяграфіі.
Як вядома, былога 

начальніка крымінальнай 
міліцыі івана Падгурскага 
пару тыдняў таму звольнілі 
са службы ў органах уну-
траных спраў у запас па 
ўзросце. Яму было 55 гадоў.

Генералу Аляксандру 
Кавальчуку 48 гадоў.

Ён нарадзіўся ў вёсцы 
Леткаўшчына Слуцкага 
раёна Мінскай вобласці. 
Скончыў Мінскае вышэй-

шае ваеннае каманднае вучылішча, Акадэмію МУС 
Рэспублікі Беларусь.

З афіцыйнай біяграфіі Кавальчука вядома, што 
ён меў дачыненне да крымінальнай міліцыі: быў 
начальнікам крымінальнай міліцыі Слуцкага і 
Бабруйскага гарвыканкамаў, а таксама Магілёўскага 
аблвыканкама, і пачынаў сваю міліцэйскую кар’еру 
оперупаўнаважаным аддзялення крымінальнага 
вышуку крымінальнай міліцыі.

З красавіка 2014-га па студзень 2018 года Кавальчук 
займаў пасаду начальніка УУС Магілёўскага аблвы-
канкама.

Начальнікам УУС Мінаблвыканкама Кавальчук 
працуе крыху больш за два гады.

Аляксандра Кавальчука, дарэчы, ужо не 
ўпершыню сватаюць у міністэрства. Некаторы час яго 
нават называлі канкурэнтам ігара шуневіча. Праўда, 
у адрозненне ад скандальна вядомага былога міністра 
Кавальчук прытрымліваецца даволі ліберальных 
поглядаў.

Вера ВІР.

РаСкЛаДЫ

ЧуЛі?

СТОП-кРан

Пластыкавага посуду 
не будзе

Забарона на выкарыстанне аднаразовага 
пластыкавага посуду ў Беларусі ўступіць у 

сілу з 1 студзеня наступнага года.
Як паведаміў намеснік міністра прыродных 

рэсурсаў і аховы навакольнага асяроддзя Аляксандр 
Корбут, на першапачатковым этапе выключаць 
пластыкавыя шклянкі, талеркі, палачкі для 
размешвання напіткаў і кантэйнеры для захоўвання 
ежы.

Паводле яго слоў, некаторыя прадпрыемствы 
канцэрна «Беллеспаперпрам» цалкам гатовы 
да выпуску папяровых пакетаў, якія заменяць 
пластык.

Прыехалі!
Учора ў Бабруйску спынілі сваю працу тры 

прадпрыемствы “Белшыны” – заводы масавых, 
буйнагабарытных і звышбуйнагабарытных шын.

У каментарыі “Коммерческому курьеру” работнікі 
прадпрыемства патлумачылі, што няма сыравіны. 
Персанал адпраўлены ў вымушаныя адпачынкі з заха-
ваннем дзвюх трацей заробку.

Начальнік аддзела ідэалагічнай і сацыяльнай 
работы ААТ “Белшына” юрый андрыеўскі заявіў 
журналістам, што заводы масавых шын і буйнагаба-
рытных павінны запусціцца 21 лютага, а завод звыш-
буйнагабарытных шын адновіць працу не раней за 1 
сакавіка.

ЗДаРэнні

Ад азарту – 
да трагедыі

У мінулую нядзелю выратавальнікам Веткаўскага 
раёна паведамілі пра мужчыну, які патануў у возеры 
ля вёскі Вясёлка. Цела 50-гадовага рыбака дасталі з 
палонкі ў 50 метрах ад берага пры дапамозе вырата-
вальнай дошкі.

На працягу гадзіны аналагічны званок паступіў 
выратавальнікам з Лоеўскага раёна. Таксама 
50-гадовы рыбак патануў у возеры недалёка ад вёскі 
Старая Лутава.
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ОСТРЫЙ  ВЗГЛЯД

Василий ШЛЫНДИКОВ – председатель комиссии по экономической политике и реформам Верховного Совета Республики Беларусь 13-го созыва, член 
Объединенной гражданской партии. Автор многочисленных публикаций в «Народной Воле». Вот уже несколько лет он внимательно следит за событиями в 

соседней Украине. Сегодняшнее его интервью, не исключаем, может быть воспринято читателями неоднозначно. Кто-то, возможно, через иную призму 
смотрит на то, что происходит в этой небезразличной для нас стране. Что ж, страницы «Народной Воли» – для разных точек зрения.

Демократия по-украински
– Василий Михайлович, 

выступая раньше на страницах 
«Народной Воли», вы, помнится, 
высоко оценивали деятельность 
тогдашнего президента украины 
Петра Порошенко. Так почему 
же он проиграл выборы?

– Потому и проиграл, что мно-
го сделал для Украины и укра-
инцев. Но при этом, естественно, 
затронул интересы тех, кто года-
ми паразитировал на украинском 
государстве, раскрадывая бюджет 
страны. Этим он вызвал недо-
вольство отечественных олигар-
хов, которые свое состояние при-
умножали за счет собственного 
политического влияния. Один из 
них – Игорь Коломойский, поч-
ти целиком приватизировавший  
пол-Украины, – вынужден был 
скрываться в Израиле.

Украинского президента, 
я считаю, выбирает не народ, 
а группа богатейших людей 
Украины, которым принадлежат 
основные телевизионные каналы. 
Эти деятели поняли угрозу для 
своего бизнеса и решили заменить 
президента, организовав травлю 
Порошенко на своих телекана-
лах. Они сделали ставку на Юлию 
Тимошенко, бабушку украинской 
коррупции, надеясь опять при-
сосаться к бюджетному пирогу. 
Существенную помощь в этом 
им оказывало российское теле-
видение, их фабрики троллей. 
Но неожиданно Тимошенко про-
играла и не вышла во второй тур. 
Соперником Порошенко оказался 
актер Владимир Зеленский. Его 
команда продолжила клеветни-
ческую аморальную пропаганду 
против Порошенко. В результате 
вот такой пропагандистской вак-
ханалии Зеленский избирается 
президентом Украины. 

Чего только не говорили про 
Порошенко: и брата убил, и стал 
богаче в 100 раз, и власть хочет 
незаконно захватить, сфальси-
фицировав выборы.  Но оказа-
лось, что за время президентства 
его состояние, по оценке Forbes, 
уменьшилось на 40 процентов (с 
1,3 миллиарда долларов США в 
2014 году до 750 миллионов в 
2019-м). Не стал он организовы-
вать себе и «элегантную» победу 
на выборах. За него проголосо-
вала четверть наиболее образо-
ванной и состоятельной части 
электората. Впервые в истории 
Украины тысячи людей в послед-
ний рабочий день Порошенко на 
посту президента пришли под 
здание администрации и благо-
дарили Петра Алексеевича за 
работу.

– с чего начал Зеленский, 
став президентом украины?

– Начал он с желания как 
можно быстрее осчастливить 

украинцев, требовал ускорить 
подсчет голосов и передачу ему 
президентской булавы. В день 
инаугурации он заявил о роспу-
ске Верховной Рады, предложил 
членам правительства написать 
заявления  об уходе в отстав-
ку. В этот день он уже, как мне 
показалось, убедительно играл 
Наполеона Бонапарта  перед бит-
вой под Бородино, а не президен-
та Голобородько из сериала «Слуга 
народа», благодаря которому он и 
стал президентом. Решительный 
такой, всезнающий, убедительный 
в своей правоте. Хотя, думается, 
ничего он не знал ни о государ-
стве, ни о политике, ни об управ-
лении этим государством.

Раду он, вопреки Конституции, 
распустил. Но Конституционный 
суд все же  признал это реше-
ние конституционным, хотя 
многие ведущие юристы так не 
считали. Заявил, что нужно пред-
шественников люстрировать. 
Правда, западные партнеры ему 
объяснили, что предшественни-
ки спасли Украину от распада и 
полного захвата Россией, прове-
ли реформы, которые позволили 
восстановить экономику стра-
ны. Предложений по люстрации 
больше не было, но он ездил по 
стране, делал разносы и сни-
мал с должностей региональных 
чиновников. Электорат, как и у 
нас уже четверть века, был в вос-
торге. По Конституции Украины, 
после выборов президента меня-
ются главы областных и районных 
администраций. Никому из них не 
сказали спасибо за их работу, нао-
борот. Такое отношение не доба-
вило Зеленскому сторонников. А 
желающих показать, чего он стоит, 
становилось все больше. А это –  
тысячи образованных и опытных 
людей. В  общем, первые месяцы 
он активно наживал себе врагов.

– Но, заметим, при этом его 
партия «слуга народа» получила 
большинство в Верховной раде.

– Да, это так. Большинство 
старой элиты в Раду избрано не 
было. Три четверти парламен-
та обновилось. Победили многие 
люди без должного образования, 
фактически безработные: сва-
дебный фотограф, спортсмены, 
рестораторы, а также 10 журна-
листов, большая часть которых – 
сотрудники телеканала «1+1» того 
самого Коломойского, которые 
раскручивали рейтинг Зеленского 
перед выборами. Еще пять чело-
век со студии «Квартал-95», 
совладельцем которой является 
сам Зеленский. В итоге из фрак-
ции в 254 человека только около 
50 разрешили участвовать в теле-
передачах, и то отдельным из них 
лучше бы этого не делать. Польза 
от большинства только одна –по 

команде давить на кнопки. Кадры 
еще те, почти каждую неделю в 
Раде скандалы. Председатель 
комитета заказывает по телефо-
ну проституток, другой депутат 
обсуждает коррупционную схему, 
третий сидел за изнасилование и 
представил поддельные дипломы 
об образовании, четвертый за счет 
государства оплачивал свое про-
живание у собственной тещи и 
т.д. и т.п.

– Так скажите, пожалуйста, 
что собой представляет команда 
Зеленского, на которую он опи-
рается в своей работе?

– Если говорить о команде, 
то она вначале вообще состо-
яла лишь из четырех человек: 
Д.Разумкова, спикера Верховной 
Рады Украины; А.Богдана, главы 
офиса президента, бывшего юри-
ста олигарха Коломойского (уже 
ушел в отставку); И.Баканова, 
руководителя СБУ; Р.Рябошапки, 
генерального прокурора. Все 
остальные люди из окружения 
Зеленского по его предыдущему 
месту работы. Они обслужива-
ющий персонал, а не политики, 
и среди них много сторонников 
«русского мира». Немало сторон-
ников этого «мира» и во фракции 
Зеленского в Верховной Раде.

В правительстве подобраны 
молодые подготовленные люди 
(правда, без опыта госуправле-
ния). Премьер Алексей Гончарук – 
самый молодой премьер в истории 
Украины. Ему нынче будет 36 лет. 
Мне представляется, что состав 
правительства – удачный выбор, 
особенно по сравнению со ста-
рыми кадрами (крепкими хозяй-
ственниками, предлагающими 
себя в премьеры). На своем месте 
спикер Верховной Рады Дмитрий 
Разумков. Он молод, но уже сфор-
мировавшийся политик: умен и 
неконфликтен.

Сегодня Зеленский подвер-
гается критике со всех сторон. 
Поводы для критики создают 
его некомпетентные помощники 
и он сам. Пока, на мой взгляд, 
он не  стал настоящим президен-
том. Но больше всего шельмует-
ся правительство, которое, как я 
понимаю, перекрыло олигархам 
доступ к государственному пиро-
гу. Поэтому и делается все, чтобы 
дискредитировать правительство 
и привести в него своих людей. 
Рейтинг Зеленского падает, прав-
да, пока незначительно.

– Видимо, авторитет пре-
зидента напрямую будет зави-
сеть от развития экономики 
украины?

– Надо сказать, что Зеленский 
получил страну в неплохом состо-
янии. Благодаря системным пре-
образованиям, начатым при 
Порошенко, рост экономики в 

2019 году составил около 3,3 про-
цента по сравнению со среднеми-
ровым уровнем в 2,5 процента. 
Госдолг Украины уменьшился до 
52 процентов от ВВП по срав-
нению с 80 процентами в 2016 
году. Начиная с 2015 года сни-
жается количество безработных. 
За год Украина поднялась с 71-го 
на 64-е место в рейтинге Doing-
Business-2020, а за пять лет в 
рейтинге Украина поднялась на 
48 позиций. Доходы населения в 
валютном эквиваленте только за 
два года выросли на 60 процен-
тов, средняя зарплата подскочи-
ла за 2019 год на 16 процентов 
и в минувшем декабре составила 
519 долларов США (при рыноч-
ной цене на газ и нефтепродук-
ты).  Реальная зарплата украин-
цев превысила докризисные дохо-
ды более чем на 20 процентов. 
Минимальная зарплата составля-
ет 191 доллар США, а это выше, 
чем в России и Беларуси. 

Увеличились до семилетнего 
максимума валютные резервы, 
которые составили 25,3 миллиар-
да долларов США. Инфляция в 
2019 году составила 4,1 процента. 
Надо сказать, что доходы насе-
ления выше статистических, так 
как уровень теневой экономики 
составляет около 50 процентов от 
ВВП. 

Благодаря П.Порошенко, 
А.Яценюку, В.Гройсману в Украине 
сейчас экономическая стабиль-
ность, растут доходы населения, 
существует оснащенная армия, 
которая успешно противостоит 
российской агрессии. И все это 
в условиях шестилетней войны 
с Россией и потери российского 
рынка.

– Поскольку вы, Василий 
Михайлович, внимательно отсле-
живаете события в украине, то 
скажите: что конкретно делается 
правительством и парламентом 
этой соседней страны, чтобы 
закрепить и приумножить успех 
в экономике?

– В турборежиме (как гово-
рят в Украине) приняты десятки 
законопроектов, направленных 
на совершенствование рыночных 
отношений. Почти за половину 
из них проголосовали депутаты 
из «Европейской солидарности» 
Петра Порошенко. Как это повли-
яет на экономику страны – уви-
дим. В Верховной Раде рассма-
тривается законопроект о рынке 
земли. Правительство продолжает 
реформы, начатые предыдущей 
властью. 

Не ясна пока судьба меди-
цинской реформы. Новый 
министр здравоохранения Зоряна 
Скалецкая, красивая молодая жен-
щина, умудрилась рассориться с 
коллективом аппарата министер-

ства. В результате в знак несо-
гласия с действиями министра 
уволились многие реформаторы. 
Правда, премьер обещает, что 
реформа будет продолжена.

– Тогда за что Зеленский 
так, мягко говоря, не любит 
Порошенко?

– Да, действительно, еще во 
время предвыборных теледеба-
тов Зеленский сказал, что из-за 
Порошенко потеряно пять лет. 
Возможно, он имел в виду себя. 
Хотелось, видимо, заработать 
больше миллионов. Хотя чем ему 
мог помешать президент, не ясно. 
Ну и, конечно, он имел в виду 
своего друга и партнера – оли-
гарха Коломойского, которого 
Порошенко отодвинул от госу-
дарственной кормушки. После 
вывода из крупнейшего в Украине 
«Приватбанка» (принадлежавше-
го Коломойскому и партнерам) 5 
миллиардов долларов, последний, 
опасаясь тюрьмы, скрывался в 
Израиле. Государство вынуждено 
было национализировать и дока-
питализировать банк суммой в 
5 миллиардов долларов во избе-
жание его банкротства и кризиса 
экономики страны. Конечно же, 
действия Порошенко были вос-
приняты в штыки. Коломойский 
после победы Зеленского возвра-
тился в Украину и начал требовать 
возврата банка. Украинские суды 
он с легкостью выигрывает. 

Согласитесь, оценить рабо-
ту предшественников Зеленский 
сам не может. Он по образованию 
юрист, хотя ни дня по специаль-
ности не работал. Делать какой-то 
анализ экономического состоя-
ния страны, видеть перспективы 
развития государства тоже не в 
состоянии. У него нет элементар-
ных знаний для этого. Отсюда у 
него, полагаю, и такая реакция 
на Порошенко. Хотя, не исключе-
но, он опасается, что Порошенко 
может избраться повторно на пост 
президента Украины, у него растет 
рейтинг. Неслучайно российское 
телевидение активно продолжает 
клеветническую кампанию против 
Петра Алексеевича.

– При Порошенко были соз-
даны независимые антикор-
рупционные органы. Такие как 
Набу, антикоррупционная про-
куратура, Государственное бюро 
расследований, антикоррупци-
онный суд, руководители кото-
рых избирались конкурсными 
комиссиями. существует судей-
ское самоуправление. Насколько 
эффективно они работают, как 
они проявили себя при смене 
власти?

– Пока эффективность работы 
этих органов невысокая. Как пока-
зала практика, конкурсные комис-
сии выбирали не самых подготов-

ленных для такой работы людей. 
А в случае с Государственным 
бюро расследования произошел 
полный провал. Чтобы сохранить 
место, руководитель этого ведом-
ства Роман Труба начал выпол-
нять указания из офиса президен-
та по уголовному преследованию 
Порошенко и других чиновников. 
Против пятого президента нача-
ли открывать уголовные дела по 
надуманным признакам. Была 
обнародована прослушка разгово-
ра Р.Трубы с руководителем офи-
са президента А.Богданом, когда 
последний давал указания по пре-
следованию Порошенко, а дирек-
тор ГБР уверял, что все сделает. 

Суды, как и прежде, зачастую 
принимают решения в пользу 
казнокрадов, особенно крупных, 
выполняют указания властей. При 
каждой смене власти пытаются 
создать механизм по улучшению 
судейской системы. Но ничего не 
получается. Мне кажется, оздоро-
вить эту систему может уголовное 
преследование судей-взяточников 
и судей, принявших неправомер-
ное решение, а также формирова-
ние Верховного суда из иностран-
цев, введение института присяж-
ных.

– Что, на ваш взгляд, пред-
ставляет собой партия «слуга 
народа»?

– Была обычная диванная пар-
тия безо всякой идеологии. Таких в 
Украине более трехсот. Возглавлял 
ее бухгалтер-ревизор по образо-
ванию И.Баканов, друг детства и 
партнер по бизнесу Зеленского. В 
период выборов набирали в пар-
тию всех желающих. В общем, 
партия-пустышка без серьезной 
программы канет в Лету после 
смены действующего президента. 
После победы Зеленский назначил 
Баканова руководителем Службы 
безопасности Украины.

– После выборов прошло уже 
девять месяцев. Как проявил 
себя Зеленский на посту прези-
дента украины?

– Во внешней политике, 
за которую он отвечает непо-
средственно, полный провал. 
Поговорил с Трампом, в результа-
те скандал, поехал в Оман (то ли 
по работе, то ли на отдых) – там 
оскандалился. Война на Донбассе 
не прекращается. Наоборот, 
интенсивность обстрелов увели-
чилась. Чтобы освободить плен-
ных, передал России свидетеля 
по уничтожению малайзийско-
го Боинга коллаборанта Цемаха, 
которого спецслужбы Украины 
с риском для жизни  вывезли с 
неподконтрольной территории. 
В итоге испорчены отношения с 
Нидерландами.

С армией ничего не происхо-
дит, если не считать  деморали-

зации из-за отвода войск в трех 
точках фронта ради ублажения 
Путина. Но Зеленский пока верит, 
что с Путиным можно догово-
риться.

Вместе с тем за эти девять 
месяцев Зеленский немало сделал 
для превращения Украины в тота-
литарное государство. Заменил 
ЦИК, так что у него своя персо-
нальная украинская «Ермошина». 
Вопреки мнению западных пар-
тнеров приняты законопроекты 
по очередной реформе судейской 
системы для подчинения ее прези-
денту. В нарушение законодатель-
ства под контроль президента уже 
поставлено ГБР, которое вместе с 
СБУ активно начало бороться с 
противниками Зеленского, пред-
принимаются попытки подчинить 
себе и другие правоохранитель-
ные и антикоррупционные орга-
ны, внесены изменения в закон о 
государственной службе с целью 
возможности в любой момент 
уволить неугодных или просто 
заменить их на своих. 

Случайно или неслучайно, 
но дискредитируются бывшие 
воины АТО и волонтеры, другие 
патриоты, начали возвращать-
ся отдельные бывшие соратники 
Януковича. Идет, я считаю, пол-
зучий реванш старых мафиозных 
сил.

Вместе с тем мне представля-
ется, что сформировавшееся за 
последние пять лет гражданское 
общество, его наиболее пассио-
нарная часть, не допустит реванша 
и установления диктатуры, разво-
рота Украины в сторону «русского 
мира», несущего всем, кто с ним 
соприкасается, одни проблемы, а в 
конечном счете – нищету и отсут-
ствие надежды на лучшее буду-
щее.

Хочется верить и в прави-
тельство Украины, если его не 
заменят очередными мафиози. 
В Верховной Раде рассматри-
вается законопроект о рынке 
земли. В случае его принятия 
это будет серьезный прорыв на 
пути становления эффектив-
ной экономики. Только за это 
Зеленскому нужно будет ска-
зать спасибо. 

Хочется верить, что он пой-
мет, что такое государство, его 
национальные интересы, что 
нужно делать для укрепления 
государства, и станет все же 
успешным президентом. Еще не 
все потеряно.

– спасибо, Василий 
Михайлович, за откровенные 
рассуждения. Возможно, украин-
ская тема получит на страницах 
«Народной Воли» продолжение.

Вопросы задавал  
Иван КУПРЕЙЧИК.

«Шкада, што пакідаем гэтае месца…»
У мінулую суботу сталічны рынак “Ждановічы” працаваў апошні дзень.

РаЗВіТанне

Як вядома, у лютым 2018 
года ўказам прэзідэнта 16,3 
га тэрыторыі ў раёне вуліц 
Ціміразева–Ратамскай аддалі 
пад жылую забудову.

Пазней на аўкцыёне 
ўчастак за 20 мільёнаў рублёў 
выкупіла адна будаўнічая 
кампанія, а прадаўцоў пачалі 
рыхтаваць да пераезду.

“Мы да апошняга 
спадзяваліся, што чуткі пра 
пераезд так і застануцца 
чуткамі, бо такія размовы 
хадзілі ўжо даўно, а 

працавалі на старым месцы 
па-ранейшаму, – кажа 
прадавец абутку Міхаіл. – 
Але, як бачым, гэтым разам 
вырашылі канчаткова 
разабрацца са “Жданамі”. 
Шкада, што пакідаем гэтае 
месца. Тут зручна было ўсім: і 
прадаўцам, і пакупнікам. Добра 
на транспарце дабірацца, усе 
ўжо прызвычаіліся…”

Рынак “Новы Лябяжы” 
з 17 лютага пачынае пра-
цу ў новым месцы – у вёсцы 
Табары, што за 8 кіламетраў 

ад кальцавой дарогі па грод-
зенскай трасе. Яго пачалі 
будаваць яшчэ ў 2013 годзе, 
і, паводле слоў кіраўніцтва 
рынку, на гэта пайшло амаль 
5 мільёнаў долараў. На новым 
рынку будзе больш за 1000 
гандлёвых месцаў, усяго ён 
прыме каля 800 гандляроў.

Афіцыйнае адкрыц-
цё рынку “Новы Лябяжы” 
запланавана на сакавік-
красавік гэтага года.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.
Фота аўтара.

Единственный в мире гидрогелевый 
противоопухолевый препарат «Темодекс» 

будет производиться в БГУ

СЛЫШаЛИ?

Идея, разработка, тех-
нология производства, под-
тверждение безопасности 
и эффективности препа-
рата принадлежат ученым 
НИИ физико-химических 
проблем БГУ. Клинические 
испытания и исследования 
проведены также сотруд-
никами университета при 
участии врачей столичной 
ГКБ скорой медицинской 
помощи, РНПЦ ОМР име-
ни Н.Н.Александрова и 
БГМУ. Таким образом, БГУ 
стал первым отечественным 
вузом, где соблюден полный 
цикл освоения противора-
кового средства: от идеи до 
его производства. При этом 
предприятие выпускает суб-
станцию и вспомогательные 
вещества для получения 
готового лекарства, адрес-
ной его доставки к органам-
мишеням и пролонгации 
действия.

«Темодекс» применяет-
ся в комплексной хирургии 
для лечения рака головного 
мозга разной сложности и 
представляет собой поро-

шок для приготовления био-
рассасывающего гидрогеля. 
Он наносится и оставляет-
ся на ложе удаленной опу-
холи и на всех контакти-
рующих с ней тканях. Гель 
постепенно рассасывается, 
освобождая молекулы хими-
опрепарата и поддерживая 
нужную его концентрацию 
для уничтожения оставших-
ся после операции клеток 
и предотвращения рециди-
вов», – информирует пресс-
служба БГУ.

Белорусский препарат 
не имеет мировых аналогов. 
Известный американский 
«Глиадел» схож по области 
применения, но отличается по 
составу и производится в виде 
салфеток. Преимуществом 
отечественного средства явля-
ется также низкая стоимость – 
до 450 долларов. Цена за одну 
упаковку «Глиадела» достига-
ет около 18.000 долларов. Для 
граждан Беларуси лечение 
«Темодексом» осуществляется 
бесплатно.

факТ

ЗДаРэнні

Санкцыі і пратэст
Учора Рада Еўрапейскага Саюза працягнула абмежа-

вальныя захады адносна Беларусі да 28 лютага 2021 года. 
Санкцыі прадугледжваюць эмбарга на пастаўкі зброі і 
абсталявання, якія могуць быць ужыты ў Беларусі дзеля 
рэпрэсій, замарожванне рахункаў і забарону на паездкі 
адносна чатырох чалавек. Па-ранейшаму ў санкцыён-
ным спісе лічацца Віктар Шэйман. Дзмітрый Паўлічэнка, 
Юрый Сівакоў і Уладзімір Навумаў, якія, паводле мерка-
вання Рады ЕС, маюць дачыненне да знікнення ў Беларусі 
апанентаў улады ў 1999–2000 гадах.

Прэс-служба Міністэрства замежных спраў 
Рэспублікі Беларусь аператыўна распаўсюдзіла заяву 
пра расчараванне ад працягу абмежавальных захадаў 
Еўрапейскага Саюза. У ёй сказана: “Лічым гэтыя 
абмежаванні беспадстаўнымі перажыткамі мінулага і 
праявай палітычнай інерцыі ў падыходах Еўрасаюза да 
выбудоўвання дыялогу з Беларуссю”.

Вольга КУБАЙ.

 Адрамантавалі…
На аўтадарозе ля аграгарадка Мухавец Брэсцкага раё-

на знойдзены аўтамабіль з механічнымі пашкоджаннямі. 
Побач знаходзіўся мужчына, які растлумачыў, што 
з’яўляецца пасажырам, а вадзіцель уцёк у невядомым 
накірунку, паведамляе прэс-служба абласной міліцыі.

У ходзе разбіральніцтва стаў вядомы ўладальнік 
аўтамабіля. Жыхар Брэста за некалькі гадзін да таго аддаў 
машыну ў аўтамайстэрню.

Хутка затрымалі і чалавека, які быў за рулём. Ім аказаўся 
непрацуючы і раней судзімы 40-гадовы жыхар Брэста, які, 
відаць, вырашыў пакатацца на чужым аўто.

Віктар ШПАК.
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Дык зацягнем 
паясы: меней 
будзе каўбасы
Міністэрства працы і сацыяль-
най абароны перагледзела спіс 
тавараў і паслуг, якія ўваходзяць 
у мінімальны пражытачны 
кошык. Цяпер беларусам трэба 
будзе налягаць на бульбу і хлеб, 
зменшыць спажыванне мяса.

Колісь з’есці бульбы з салам
Быў ахвочым беларус.
І каб сала там – навалам,
Не адзін, як кажуць, кус.
І на мяса зыркаў ласа,
Як заколе кабана,
Бо без сала і без мяса
Беларусу грош цана:
Будзе крыва правіць плугам,
Не махне касой як след –
Проста голаў пойдзе кругам,
Як без мяса быў абед.
Точыць зуб на мяса-сала
Беларус і ў існы час.
Дзякуй богу, ёсць нямала
І сасісак, і каўбас.
У глухмені і ў сталіцы
Можа смела пхаць у рот
Хто-ніхто і паляндвіцы,
Калі мае шмат банкнот.
Спадзяваліся, што будзем
З салам-мясам і далей,
Бо прыемна нашым людзям
Цешыць страўнікі.
Але
Наш урад задачку даў нам
(Азадачваць любіць ён!),
Перагледзеўшы нядаўна
Мінімальны рацыён.
А задачка – нам намёкам
(І прычым зусім благім):
Мяса ў часе недалёкім
Стане вельмі дарагім.
Намякае ўрад, што трэба
Нам зацягваць паясы:
Есці болей бульбы, хлеба
І паменей – каўбасы.
                * * *
Што зрабілася з краінай?!
Хутка будзем мы, бадай,
Есці толькі хлеб з мякінай.
А не хочаш – галадай!

Пераканацца 
змог, што ёсць 
усё-ткі Бог
У Чачэрску на паўтара года 
абмежавання волі асудзілі 
беспрацоўнага хлопца, які, 
заліўшы гарэлкай мазгі, фарбай 
напісаў на сцяне мясцовай царк-
вы словы “Бога няма”.

Хоць бэйбусам вырас здаровым,
Ды кумпал ягоны пусты…
Аднак не хацеў жа каровам
Круціць у калгасе хвасты.
Яму працаваць неахвота,
І прынцып у хлопца такі:
Навошта наогул работа,
Калі цябе кормяць бацькі?
Цягаўся ад крамы да крамы,
Каб там сябрукі налілі,
Дый дома гаючыя грамы
Знаходзіў калі-нікалі.
Няйначай, нячыстая сіла
У тлумнай, пустой галаве
Ідэю яму нарадзіла,
Што трэба нашкодзіць царкве
І вернікаў зблоціць таксама.
Пайшоў малады халтама
Да сцен бласлаўлёнага храма,
Напэцкаў там: “Бога няма”.
Пакрыўдзіла выхадка Бога?
На дур не крыўдуе Гасподзь.
А вернікі глянулі строга
На тую абразу. І хоць
Быў вырак не надта суровы,
Што вынес суддзя гламаздзе,
Ён будзе адказваць за словы
Яшчэ і на Страшным судзе…
                 * * *
Той вырак – падказкаю з Неба,
Каб бэйбус упэўніцца змог,
Што храмы мазюкаць не трэба,
Што ёсцека ўсё-такі Бог.

Чаму так чыста 
– Па вуліцах хадзіў паўдня.
У вас у Мінску чысціня,
Такі парадак, што ого!
– Выкідваць нам няма чаго…

Куды вочы глядзяць
Жыццё ў яго ціша ды гладзь,
Абрыдлі і справы, і людзі…
Пайшоў куды вочы глядзяць
І ўпёрся ў жаночыя грудзі.

Трымаюцца разам
Задаў пастаяннаму зэку
Пытанне начальнік турмы:
– У нас ты, як кажуць, спрадвеку.
Аднак жа заўважылі мы:
К табе не прыходзяць ніколі,
Хоць ёсць для наведванняў дні.
Няўжо, бедачына, на волі
Не маеш ніякай радні?
– Ды што вы, пабойцеся Бога, 
Ні смутку няма, ні пакут.
Радні, я сказаў бы, замнога,
І ўся – ці паверыце? – тут…

каЛОнка  
аЛеСЯ нЯЎВеСЯ

П о ш Т а

ПРИнЦИПИаЛЬнЫЙ ВОПРОСИнИЦИаТИВа

«Наши мозги и есть нефть нашего будущего» 

уЛЫбка хуДОжнИка

Госсекретарь США Майкл Помпео поделился в 
«Твиттере» впечатлениями от посещения в Минске 
Парка высоких технологий.

«Воодушевлен тем, что увидел в ПВТ. Отличный 
пример того, как Беларусь может использовать свой 
необычайный потенциал роста дальновидной эко-
номической политикой и разумным регулированием. 
Становится понятно, насколько эффективно аме-
риканские инвестиции могут содействовать улуч-

шению благосостояния во всем мире», – написал он.
На пост Майкла Помпео отреагировал в 

«Фейсбуке» адвокат Денис Алейников, один из раз-
работчиков «Декрета №8».

– Это высшая внешняя оценка, которую ког-
да-либо получала наша ИT-страна. И это доро-
гого стоит. Наши мозги и есть нефть нашего 
будущего. Только на это мы можем рассчиты-
вать, – отметил он.

Предлагаю Светлану Калинкину!
Хотел бы поддержать Людмилу 

Вольскую, которая в «Народной 
Воле» за 11 февраля в статье «Не 
пора ли вручить власть женщи-
нам?» дала объективную оценку 
мужчинам – руководителям наших 
партий и спросила у них: «Вам 
не надоело?» Не знаю, как им, 
уважаемая Людмила, а мне надо-
ело наблюдать за их беспомощно-
стью. И солидаризируюсь с вами 
в гендерном подходе к определе-
нию будущего лидера Беларуси. 
Предлагаю конкретную кандида-
туру – Светлану Калинкину, кото-
рую хорошо знают и читатели 
«Народной Воли», и зрители теле-

канала «Белсат», и вообще широ-
кая общественность. 

Избрание в «единые» 
С.Калинкиной, по моему мнению, 
было бы удачным и перспективным 
ходом, если бы у мужчин из «боль-
шой пятерки» хватило ума думать о 
будущем Беларуси. Светлана, кото-
рую знаю давно, никогда не лезла в 
«большие политики», хотя обладает 
всеми качествами, необходимыми 
для «завоевания политического 
превосходства». Она обладает взве-
шенным характером, интеллектом, 
политическим чутьем.

Она, конечно, давно переросла 
свою профессию журналиста. Она, 

мне думается, способна решать 
вопросы и в Брюсселе, и в Москве, 
и внутри страны. Она – не барри-
кадный политик, но она убежден-
ный демократ, национально ориен-
тированный человек, рыночник и 
государственник. Думаю, ее серьезно 
воспринимают и влиятельные муж-
чины страны, в том числе силови-
ки. Она обещала взять интервью у 
А.Лукашенко после его ухода с поста. 
Это было бы так классно: второй пре-
зидент страны берет откровенное 
интервью у первого! Им будет о чем 
поговорить. 

Дело за малым. Нужно пред-
ложить этот ход Светлане и убе-

дить принять это предложение. 
Это будет непросто, но в Беларуси, 
хотелось бы надеяться, найдутся 
мужчины, которые смогут это сде-
лать. И, главное, ей нужен карт-
бланш на 10 лет. Если не полу-
чится сразу, она должна остаться 
«единым» и после 2020 года.

Если же остаться в «партий-
ном ареале», то собрать 100 тысяч 
достоверных подписей избирате-
лей сегодня никому не удастся.  

Как вам такое предложение, 
уважаемые читатели «Народной 
Воли»? 

Сергей НЕРоВНыЙ.
 г.Кричев.

Это как в кресло летчика 
посадить    

  водителя трамвая

Где ночуют 
машины?

Когда Беларусь  
станет нейтральным 

государством?
В нашей Конституции записано: «Республика 

Беларусь ставит целью сделать территорию безъядерной, 
а государство – нейтральным». Движется ли государство 
по пути, определенному главным законом? Конечно нет!

Уже почти 26 лет страной правит Лукашенко, 
но в его выступлениях даже упоминания о том, что 
Беларусь стремится быть нейтральным государ-
ством, нет и в помине. Не высказывается по этому 
поводу и оппозиция.

Привязав себя к блоку с Россией, правительство 
Республики Беларусь наращивает Вооруженные 
силы, а недавнее высказывание Лукашенко о том, 
что необходимо срочно начать производить раке-
ты средней и малой дальности, вообще уводит в 
сторону от пути, определенного Конституцией. 
Милитаризация страны происходит за счет налого-
плательщиков. Возьмите бюджет Беларуси: приори-
тет отдается Вооруженным силам и обороне, а уже 
потом – здравоохранение, образование, культура.

В последнее время начали говорить о необхо-
димости внесения изменений в Конституцию. Этот 
вопрос, считаю, нужно поставить на общенародное 
голосование, прямо записав в Основном законе: 
«Республика Беларусь – нейтральное государство, 
не входящее ни в какие военные союзы».

Петр ПРоНИН, ветеран труда.
г.Борисов.

Дзякуй вялікі  
Міхасю Скоблу  
за 100 радкоў!

 Кожная публікацыя натхняе, задаваль-
няе, уражвае! Сапраўдны пісьменнік, паэт, 
грамадзянін.

Асабліва падабаецца распавяданне пра 
Ярмо-шыну! Цудоўна, шаноўны спадар 
Міхась!

Ала БЯЛЯўСКАЯ.

365 дзён па-беларуску

Гэткі «Нацыянальны хіт-парад» нясе больш шкоды, чым карысці

ВЗГЛЯД

Я хотел бы остановить-
ся на профессиональном 
обучении в Беларуси. На 
словах оно у нас шага-
ет в ногу со временем, 
отвечает современным 
вызовам. А на деле? Вот 
цитата из постановления 
Мингорисполкома №973: 
«…Более 80 процентов 
станочного оборудова-
ния учебных мастерских 
ПТУ физически и мораль-
но устарело и отстает от 
темпов технического пере-
вооружения отраслей эко-
номики. Длительное время 
практически не изменялась 
профессиона льно-ква ли-
фикационная структура 
профессий. Десять проф- 
техучилищ строительно-
го и шесть машиностро-
ительного профиля ведут 
подготовку по массовым 
профессиям, по кото-
рым только 48 процентов 
выпускников востребова-
ны организациями данных 
отраслей…» 

Ныне подготовкой 
специалистов занимает-
ся (должно заниматься) 
Министерство образова-
ния. Всегда ли его руковод-
ство компетентно решает 
вопросы? Вот пример. В 
2016 году было закрыто 
строительное училище №55 
(лицей №13) – одно из луч-
ших в стране, введенное в 
эксплуатацию в 1991 году. 

Только на художественную 
и эстетическую отделку 
его базовое предприятие 
«Минскпромстрой» выде-
лило сверх сметных расхо-
дов 550 тысяч рублей (1989 
г.). Такого учебно-произ-
водственного комплекса у 
нас еще не было. Посетив 
его, российский посол ска-
зал: «Я работал в системе 
профтехобразования, объ-
ехал всю Россию, но подоб-
ного учебного заведения не 
встречал».

В 2004 году вме-
сто ушедшего на пенсию 
директора министерство 
по предложению город-
ского комитета по образо-
ванию назначает педагога 
дошкольного воспитания. 
Это как в кресло летчика 
посадить водителя трам-
вая. В итоге через несколь-
ко лет лицей закрыли 
из-за того, что он перестал 
выполнять свои функции 
по всем показателям.

Слов нет, в высшей 
степени опасно доверять 
руководство учебными 
заведениями людям, не 
имеющим соответствующе-
го образования и опыта. А 
бывает так, что директо-
ром технического училища 
назначается преподаватель 
географии, директором 
строительного училища – 
человек, понятия не имею-
щий ни по одной специаль-

ности этой отрасли.
Хочу остановиться 

еще на одном моменте. 
Особое место и значение 
в обучении и воспитании 
в системе профессиональ-
ной подготовки отводится 
мастеру производственно-
го обучения. Это централь-
ная фигура в учебном заве-
дении. Он должен иметь 
высокую квалификацию: 
например, мастер про-
изводственного обучения 
должен иметь не ниже, чем 
4-й разряд. В действитель-
ности такой уровень ква-
лификации имеют едини-
цы. 

Скудная оплата труда 
мастеров производствен-
ного обучения, как и пре-
подавателей училищ, явля-
ется барьером для прихода 
в систему профессиональ-
ного обучения специали-
стов высокого уровня.

Создать нечто из ниче-
го немыслимо. Для повы-
шения уровня подготовки 
специалистов необходи-
мо иметь на вооружении 
современное оборудование 
и использовать научные 
методы обучения учащих-
ся. К сожалению, во мно-
гих случаях нет ни того, ни 
другого.

Сергей ГЕРАСИМЕНКо, 
25 лет возглавлявший 

профессионально-
техническое училище.

РэЗананС

Чтобы не оказаться жертвой мошенников

З наГОДЫ

21 лютага ўвесь свет адзначае 
Дзень роднай мовы. Але найбольш 
актуальная гэта дата для Беларусi. 
Яно і зразумела. Толькі 21 лютага 
беларускія тэлевядучыя ўвесь час 
размаўляюць па-беларуску. Толькі 
21 лютага адчуваеш, што жывеш у 
Беларусі, ганарышся сваёй Радзімай.

Я нікога не прымушаю любіць 
беларускую мову, а тым больш 
размаўляць на ёй. На вялікі жаль, 

асноўная маса насельніцтва з 
ранняга дзяцінства знаходзіцца 
ў рускім асяроддзі і рэдка 
карыстаецца роднай мовай. Маё ж 
дзяцінства было чыста беларускім. 
Таму я і стаўлюся да беларускай 
мовы адпаведна, гэта значыць з 
вялікай павагай. Дзень гэты для 
мяне асаблівы.

Самае ж непрыемнае 
заключаецца ў тым, што пасля 

21 лютага наступіць 22-е, і казка 
скончыцца. І доўгія 365 дзён трэба 
будзе правесці ў чаканні наступнага 
свята. А ў маім узросце можна і не 
дачакацца. Таму мая самая вялікая 
мара – каб дзень роднай мовы быў 
365 разоў на год.

“I ўсё ж мы дойдзем, дойдзем 
мы да Беларусі”, – сказаў паэт. Так 
хочацца ў гэта верыць! 

Вяслаў ЯРМАК.

Гады тры таму на тэлеканале “Беларусь-3” з’явіліся 
перадачы “Наперад у мінулае” і “Нацыянальны хіт-парад”. 
Героі першай – Аксана Вечар і яе  фальклорная група. 
Яны выязджаюць у якую-небудзь вёску, ладзяць сустрэчы 
з фальклорнымі гуртамі ці асобнымі выканаўцамі народ-
ных песень, расказваюць пра мясцовыя традыцыйныя 
абрады ці святы. Нібыта ўсё цудоўна.  

Але часам народныя песні, якія трапляюць у 
тэлеэфір (той самы “хіт-парад”), апрацоўваюцца на 
сучасны лад, змяняюцца проста да непазнавальнасці. 
Мадэрновая аранжыроўка настолькі скажае арыгінал, 
што глядзець і слухаць немагчыма. Хоць запісваюцца 
песні ў выкананні вядомых спевакоў.

Вось гэта і перакрэслівае ўсю карысць названых 
перадач. Ідзе самае  сапраўднае псаванне арыгінальных 
народных песень, атрымліваюцца нейкія танныя 
падробкі. Не толькі я, але і многія мае знаёмыя лічаць, 
што гэткі “Нацыянальны хіт-парад” нясе больш шко-
ды, чым карысці. 

Перадачы такога кшталту вельмі патрэбны. Але – 
з паказам аўтэнтычных песень, дзе будзе захавана іх 
натуральная прыгажосць. Такія песні з задавальненнем 
уключалі б у свае рэпертуары фальклорныя калектывы, 
што яшчэ існуюць па ўсёй Беларусі.

Сцяпан НЕфІдоВІЧ.
Вёска Любань Лунінецкага раёна.

ПО ВаШеЙ ПРОСЬбе

Уважаемый главный редактор!
Спасибо вам и вашему коллек-

тиву за интересные материалы. Я с 
вами дружу еще с тех пор, когда вы 
редактировали «Народную газету».

Просьба моего обращения 
заключается в следующем. Мой 
внук хочет работать репетитором 
дистанционно, то есть через интер-
нет. Он узнал, что в таком случае 
клиентов поставляет фирма или 
компания, они же и налоги пла-
тят. Правда, у того, кто трудится 
дистанционно, отпуска нет, как и 
выходных, больничный лист не 
оплачивается, для женщин декрет-
ный отпуск не предоставляется. 

Плата за работу – минимальная. 
Гарантии, что это время работы 
войдет в стаж для начисления пен-
сии, нет, хотя обещают; трудовую 
книжку не забирают (она у вну-
ка есть), как это делают обычные 
предприятия.

Коль работа легальная, то фир-
ма или компания также легальные: 
имеют лицензию, платят налоги 
согласно законодательству. А зна-
чит, и социальная защита должна 
быть такой же, как у всех работаю-
щих граждан Беларуси.

Хотелось бы прочитать в 
«Народной Воле», как наши законы 
квалифицируют этот вид трудовой 

деятельности. Узаконена ли дис-
танционная работа? Если нет, то 
когда это будет сделано? По каким 
правилам устанавливается размер 
зарплаты тем нанятым работникам, 
которые трудятся по интернету? 
Моему внуку важно знать, чтобы 
не оказаться жертвой мошенников.

Николай АНТоНЕНКА.
г.Светлогорск.

От редакции
В одном из следующих номер 

мы дадим ответ юриста на 
вопрос, заданный нашим чита-
телем.

мненИе

Я проживаю в Минске на 
улице Одинцова. Каждый день 
вижу у домов №№47, 49, 53, 57, 
59, 61 и других вереницы легко-
вых автомобилей. Они остают-
ся на ночь на проезжей части 
подъездных дорог, на пеше-
ходных тротуарах, на зеленых 
зонах, на люках водоотводных 
колодцев и в других местах, где 
только можно втиснуть маши-
ну. Был свидетелем того, как 
горе-водитель наехал на дерев-
це, посаженное работниками 
«Зеленстроя» Фрунзенского 
района, и сломал его. Я спро-
сил, зачем он это сделал. Он 
грубо ответил: «А где мне ее 
ставить?..» Я сказал, что это его 
проблемы. На что он выругался 
матом и пошел в подъезд.

Такие стихийные парковки 
легковых автомобилей унич-
тожают все виды ограждений 
зеленой зоны, разбивают бор-
дюры, портят газоны… Кроме 
того, это парализует работу 
спецавтотранспорта по вывозу 
бытовых отходов. Порой из-за 
этого открытые контейнеры с 
мусором подолгу стоят у подъ-
ездов домов, от них исходит 
отвратительный запах, в них 
копается воронье, видел даже 
крыс, охотившихся за пищевы-
ми отходами. А из разбитых 
люков водоотводных колодцев 
постоянно клубится зловонный 
пар.

Проблема ущербных авто-
парковок жители улицы 
Одинцова многократно под-
нимали на собраниях,  прохо-
дивших в гимназии №20, перед 
руководством Фрунзенского 
райисполкома. Однако ника-
ких мер принято не было. В 

декабре 2019 года я обратился 
в отделение милиции. Майор 
меня внимательно выслушал и 
согласился, что брошенные в 
неположенных местах легковые 
автомобили – это безобразие. 
Он сказал, что раньше за такие 
нарушения милиция снимала 
с машин госномера, оставляла 
предупреждающие записки, но 
эти меры ничего не дали, более 
того, увеличилось число жалоб 
со стороны водителей на дей-
ствия милиции.

Я интересовался, как обсто-
ит дело с парковкой автомоби-
лей в Латвии, Литве, Польше 
и других соседних странах. 
Так вот такого бардака у них 
нет. В некоторых европейских 
странах не продадут машину, 
если покупатель не подтвер-
дит наличие стоянки или гара-
жа. В декабре 2019 года я пять 
дней провел в Вильнюсе. На 
улицах и во дворах – только 
узаконенные платные стоян-
ки. Беспорядочно брошенных 
легковых автомобилей, как у 
нас, я не видел. Сложившееся 
положение – результат бездея-
тельности власти и ее местных 
структур.

Предлагаю во дворах и на 
улицах, где имеются площадки-
карманы для стоянки машин, 
сделать специальную разметку 
и на платной основе закрепить 
участки за конкретными води-
телями, а всех других законо-
дательно отправить на город-
ские многоуровневые стоянки, 
которые сегодня заполнены на 
25–30 процентов

Григорий Михайлович 
БоРИСЕВИЧ,  

минчанин.
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В фОкуСе

с В е Т   і   М ы

беЗ СРОка ДаВнОСТИ

Юрий ГАРАВСКИЙ:

«Ему стреляли в спину»
Через 20 лет после исчезновения экс-главы МВД Беларуси Захаренко его дочь встретилась с человеком, который признается в том, что он был участником 

убийства политика, – с бывшим бойцом СОБРа Юрием Гаравским. Встретилась, чтобы узнать детали смерти отца.
«Никогда не думала, что встре-

чу соучастника убийства мое-
го отца», – тихо говорит Елена 
Захаренко. Этой ночью перед 
полетом в Цюрих она почти не 
спала. Бледная, выпившая за утро 
горсть таблеток валерианы, Елена 
стоит перед дверью, за которой 
ее ждет бывший собровец Юрий 
Гаравский.

О встрече с Гаравским дочь 
Юрия Захаренко попросила сама. 
Ей было важно посмотреть ему в 
глаза – она уверена, что так смо-
жет понять, говорит ли он прав-
ду. «Мы долгое время думали, что 
отца убивали медленно, расчленяя 
его. Это было невыносимо. Мне 
надо знать, что это произошло 
быстро. Я хоть как-то успокою 
свою душу», – объясняет Елена.

44-летняя Елена Захаренко – 
спокойная, меланхоличная жен-
щина со светлыми, почти бесцвет-
ными глазами. Ее темные волосы 
аккуратно уложены, на лице – 
макияж, непривычно тщательный 
для Германии. Здесь она живет уже 
20 лет – после исчезновения отца 
Елена вместе с младшей сестрой, 
матерью и сыном получила поли-
тическое убежище в ФРГ.

Экс-министр Юрий 
Захаренко готовился к 

возможному аресту
«Конечно, чувствовалось, что 

он был военным, – вспоминает 
отца Елена, сидя на своей кухне 
за день до встречи с Гаравским. 
– Он даже нам, домашним, давал 
распоряжения: все погладить, сде-
лать, «приду – проверю». Но у него 
было очень доброе сердце, и мы 
этим пользовались». Елена похожа 
на отца не только внешне: «Я унас-
ледовала его командный голос». 
Правда, произносит она это мед-
ленно и с надрывом – по-другому 
говорить о трагедии, сломавшей ее 
жизнь, она не может.

Юрий Захаренко готовил 
семью к тому, что с ним может 
что-то случиться, но уходить из 
политики все равно не хотел. Экс-
министр внутренних дел Беларуси, 
изначально поддерживавший 
Лукашенко, на тот момент уже 
стал одним из лидеров оппозиции 
и стремился отстранить президен-
та, которого считал диктатором, 
от власти.

Захаренко видел, что за ним 
ведется слежка. В один из дней 
он специально заехал в тупик, 
открыл дверь следовавшей за ним 
машины и сказал: «Плохо работа-
ете, ребята». В автомобиле сидели 
совсем молодые парни, рассказы-
вал он потом жене и детям.

Правда, политик думал, что 

его арестуют, посадят, но никак 
не убьют, убеждена его дочь. 
Долгое время после исчезновения 
Захаренко семья не верила, что 
его нет в живых. «Самое ужасное 
состояние было, конечно, у моей 
бабушки. 20 лет она с надеждой 
бежала к окну, когда кто-то сту-
чался, думая, а вдруг это он. 20 
лет! И когда она умирала, послед-
ним ее словом было его имя. Она 
кричала: «Юра!», – вспоминает 
Елена.

На стенах ее квартиры на 
окраине немецкого Мюнстера нет 
фотографий отца: «Я на фотогра-
фии смотрю очень редко, потому 
что это больно. Вместо гроба, вме-
сто памятника у меня остались от 
отца только его часы, которые уже 
давно не работают».

Какой была ее жизнь до всех 
этих событий? «Счастливой, какой 
же еще», – равнодушно пожимает 
плечами Елена. Накануне встречи 
с бойцом, утверждающим, что он 
участвовал в убийстве ее отца, она 
не хочет говорить о хорошем. Она 
удивляется чужому смеху, без-
заботным прохожим на улице и 
завидует тем, кто может так жить.

Перед поездкой Елене страш-
но и не по себе. Но разговор с 
Гаравским – это единственный 
шанс узнать правду, считает она: 
«Я не еду призывать его к совести, 
я не еду с войной. Я понимаю, что 
он оказался в водовороте поли-
цейской машины. У него не было 
выхода. Я его не виню».

«Я не инициировал 
убийство ее отца»
41-летний Юрий Гаравский – 

крупный мужчина, под два метра 
ростом. У него явно был сло-
ман нос, видны шрам и вмятина 

у правой брови. Он сильно хро-
мает, но рад, что вообще может 
ходить. В Швейцарии, куда он 
бежал из Беларуси в конце 2018 
года, ему сделали операцию на 
бедре, раздробленном в резуль-
тате автомобильной аварии, – он 
считает, что на него покушались. 
Гаравский переживает, дадут ли 
ему убежище, и возмущается, что 
местные чиновники сомневаются 
в его участии в убийствах белорус-
ских оппозиционеров – говорят, 
он пересказывает какой-то детек-
тив.

На встречу с Еленой Захаренко 
Юрий Гаравский согласился не сра-
зу: боялся, что она на него «набро-
сится, начнет обвинять». Но потом 
передумал: «В фильме (докумен-
тальном фильме DW, снятом на 
основе интервью Гаравского. – 
ред.) она сказала, что виноват не я, 
а система. Так и есть. Мне было в 
то время 20 лет. Я не инициировал 
убийство ее отца». От этой мысли 
ему явно легче – то, что он был 
лишь винтиком в системе, Юрий 
скажет в этот день еще не раз: «Я 
уже на тот момент понимал, что 
это преступление. Я понимал, что 
если буду молчать, то буду дальше 
жить. Поэтому молчал».

В редакцию газеты Neue 
Zürcher Zeitung в Цюрихе, пре-
доставившей офис для встречи 
с Еленой, Гаравский приезжа-
ет первым. Перед входом у него 
сдают нервы – он сбивчиво про-
сит проследить, чтобы Захаренко 
держала руки на столе: «Мало 
ли – пронесет с собой пилочку». 
Но из мебели здесь только сту-
лья, Елена и Юрий будут сидеть 
в полутора метрах друг от друга 
в присутствии нескольких журна-
листов. Порядок простой: и он, и 
она могут прекратить общение в 
любой момент.

«Вот на этой дороге 
убит ваш отец…»

Наконец Гаравскому сообща-
ют, что Елена уже здесь и стоит 
за дверью. В помещении повиса-
ет тягостное молчание, кажется, 
она никогда сюда не войдет. Но 
Елена заходит. Заметно напря-
женная, Захаренко ставит на пол 
сумку, оглядывается по сторонам 
и садится. Она тяжело вздыхает, 
поднимает глаза и начинает раз-
говор: «Вы видели моего отца 
последним. Я вам доверяю. Я верю 
в ваш рассказ».

Елена хочет знать всё – как 
велась слежка за ее отцом, как его 
похищали, убивали. Гаравский, 
глядя исподлобья, перечисляет: 
вот так Захаренко схватили, сзади 
застегнули наручники, посадили в 
машину головой вниз между сиде-
ньями. Молча выехали за город 
– играло радио. Достали из маши-
ны, положили на землю, основа-
тель СОБРа Дмитрий Павличенко 
дважды в него выстрелил. 
Погрузили в багажник на уже 
подготовленную клеенку, отвез-
ли в крематорий, сожгли… Елена 
стойко слушает, то чуть оседая на 
стуле, то снова выпрямляясь, и 
продолжает задавать вопросы – за 
время разговора она ни разу не 
заплачет.

– Вы говорили, что за отцом 
велась слежка.

– Мы просто приезжали к дому 
и смотрели, где, кто, как будет рас-
ставлен. Мы наблюдали, сопостав-
ляли время его приезда, сколько 
он идет от стоянки до дома. 10 
минут. Вот в эти 10 минут мы 
должны были вложиться. Но сам 
момент задержания вашего отца, 
его погрузки в машину – это было 
секунд 20–30.

– Что вы видели? Он всегда 

был один?
– Один раз он стоял и минут 

10–15 разговаривал с охранником 
на стоянке.

– Это правда. Он часто раз-
говаривал с ним. Я долгое время 
думала, что отца расчленяли, реза-
ли по частям...

– Нет, нет и еще раз нет. На 
все про все ушло около четырех-
пяти часов. Как вы думаете, за это 
время можно убить, спалить тело, 
приехать на базу? Когда мы долж-
ны были пытать вашего отца? И 
что мы должны были узнать?

– У него, наверное, был какой-
то компромат.

– Этими фактами я не распо-
лагаю, нам про него вообще ниче-
го не было сказано. Только «здесь 
сориентироваться», «здесь просле-
дить».

– Убить человека, а потом 
гулять, смеяться... Ведь говорят, 
если хочешь застрелить, то только 
не смотри жертве в глаза…

– Никто и не смотрел. Его 
положили лицом вниз. Ему стре-
ляли в спину, вашему отцу, как и 
Гончару и Красовскому. Им всем 
стреляли в спину.

– А вы знали о наших страда-
ниях? Видели сообщения в прессе? 
Слышали крик моей бабушки?

– Чтобы оградить себя, не 
нужно это смотреть. Я слышал о 
вашей бабушке, о том, что о ней 
писали. Но не отслеживал.

– Вы же его захватывали, вы 
можете сказать, какого он был 
роста?

– Вот такого (показывает на 
оператора, стоящего за Еленой. 
– ред.). Телосложение хорошего 
такого, жилистого мужика. И руки 
достаточно большие.

– Такие, как у вас…
Беседа длится уже два часа. Со 

стороны может показаться, что это 

вежливый разговор малознакомых 
людей, но содержание его ужасно. 
«А если бы с отцом в тот момент 
была моя мама, с ней бы то же самое 
было?» – монотонно спрашивает 
Елена. «Скорее всего, да», – чуть 
помедлив, отвечает Юрий. Услышав 
от нее рассказ, как Захаренко заме-
тил слежку, он усмехается и с ходу 
выдает фамилии сослуживцев, 
которые тогда «спалились». Эту 
историю он уже слышал – он них 
самих 20 лет назад.

«Готов отсидеть, но 
только не в Беларуси, 

в Европе»
В какой-то момент Гаравский 

вскрикивает «Перерыв, перерыв!» 
и с трудом поднимается с места. 
От долгого сидения у него забо-
лела прооперированная нога. Уже 
стоя, он показывает Елене карту: 
«Здесь стрельбище Воловщина», 
«вот здесь заезд», «вот на этой 
дороге убит ваш отец». Елена 
просит посмотреть ей в глаза и 
поклясться самым дорогим, что 
это правда. «Клянусь здоровьем 
своей дочери», – мгновенно реаги-
рует Гаравский.

Встреча окончена. Выйдя на 
улицу, Юрий закуривает, его глаза 
блестят. «Я выжат, как лимон», – 
говорит он. Его злит, что не смог 
ответить на все вопросы, – он 
уже не помнит, во что был одет 
Захаренко, как были расположены 
дома. «Я понимаю, что я, можно ска-
зать, убийца их отца, мужа, сына. Я 
не сказал, что пересматривал видео 
в СМИ, как их бабушка ходила на 
кладбище и про сына говорила: «Я 
не знаю, где ты, что ты». Я это все 
видел», – признается он.

Елена уходит в другую сторону. 
Она спросила у Юрия все, что хоте-
ла, и абсолютно уверена – Гаравский 
не врет. Вот только легче ей от этого 
не стало: «Я смотрела ему в глаза, и 
он мне тоже. Я чувствовала безгра-
ничное чувство вины с его стороны. 
Но это очень тяжело, тяжелый оса-
док. Мне тяжело это все осознавать, 
вообще об этом думать», – объяс-
няет она. Елена Захаренко надеется, 
что после признаний в соучастии в 
убийствах бывший собровец оста-
нется в живых. Надеется, что он 
еще расскажет то же самое в суде. 
Гаравский ей сказал, что к этому 
готов, готов и отсидеть за эти пре-
ступления. Но только не в Беларуси 
– в Европе.

На пожелание выспаться и прий- 
ти в себя оба – независимо друг 
от друга – реагируют одинаково. 
Прийти в себя после этой бесе-
ды ни Юрий Гаравский, ни Елена 
Захаренко еще долго не смогут.

(DW)

У Старых Васілішках адзначылі 81-ю гадавіну Чэслава Немэна
У мінулую нядзелю ў Старых Васілішках Шчучынскага раёна адзначылі 81-ю гадавіну з дня нараджэння легендарнага рок-музыканта Чэслава Немэна. 

Афіцыйная дэлегацыя Пасольства Польшчы ў Беларусі, раённыя і абласныя чыноўнікі, аматары творчасці знакамітага музыканта, традыцыйны канцэрт у зале клуба 
аграгарадка, наведванне дома, у якім месціцца музей, успаміны – так урачыста ўгодкі Чэслава Немэна цяпер адзначаюць штогод.

ПамЯЦЬ

Новы дах, франтоны і 
альтанка

Але сёлета фанаў і гасцей, якія 
з’ехаліся на малую радзіму Чэслава 
Немэна ў Старыя Васілішкі, найперш 
уразіў адрамантаваны дом, у якім 
нарадзіўся і вырас вядомы музыкант 
і дзе зараз месціцца яго музей.

Дырэктар клуба-музея уладзімір 
сінюта расказаў “Народнай Волі”, 
што нарэшце ўдалося зрабіць новы 
дах, які падцякаў, а таксама замяніць 
франтоны. 

– Гэты дом амаль 100 год таму 
пабудаваў дзед Чэслава. Зараз, як 
бачыце, мы паклалі новую дранку 
з вольхі, – зрабілі рамонт унутры, 
побач у садку паставілі альтанку. 

Музей Чэслава Немэна адкрыўся 
ў Старых Васілішках 1 жніўня 2010 
года, але да гэтага часу рубленая хата 
стаяла без дагляду, а таму рамонт 
быў неабходны.

Дырэктар музея згадвае, што 
заўсёды, калі сюды наведваліся 
афіцыйныя дэлегацыі з Польшчы, 
ён ставіў перад імі пытанне, каб 
дапамаглі з рамонтам. Маўляў, 
нягледзячы на непаразуменні, што 

ўзнікаюць падчас паміж нашымі 
краінамі, беларусы ўсё ж захоўваюць 
гэты астравок польскай культуры, 
які цяпер ужо належыць не толькі 
Польшчы і Беларусі, а і ўсяму свету. 

Польскія дыпламаты, паводле 
слоў Сінюты, з разуменнем 
паставіліся да яго просьбы. Пасол 
Артур Міхальскі паабяцаў, што 
дапамога будзе. І праз некаторы час 
прыехалі спецыялісты з Польшчы, 
якія падлічылі, колькі сродкаў 
неабходна на рамонт, і ў хуткім часе 
грошы былі выдзелены.

“Чэслаў Немэн сваёй 
смерцю ўратаваў гэты дом”

Пасля смерці Чэслава Немэна 
ў Старыя Васілішкі пачала 
прыязджаць вялікая колькасць 
турыстаў – пераважна яго фаны з 
Польшчы і Беларусі. У сродках 
масавай інфармацыі пачалі з’яўляцца 
публікацыі. 

– Я ў той час працаваў у 
сельскім савеце, і ў нас неаднойчы 
ставілася пытанне пра знос дома, 
які некалі належаў сям’і Выджыцкіх 
(сапраўднае прозвішча дзеда і 

бацькі Немэна. – аўт.), – згадвае 
Сінюта. – Але толькі пасля таго, як 
усе зразумелі, хто ў ім нарадзіўся, 
было прынята рашэнне адкрыць 
своеасаблівы музей легендарнага 
музыканта. Атрымліваецца, 
што сваёй смерцю Чэслаў Немэн 
уратаваў гэты дом.

У апошнія гады здзіўляе 
колькасць т урыстаў, якія 
наведваюцца ў Старыя Васілішкі. 
У 2017 годзе, са слоў Уладзіміра 
Уладзіміравіча, іх было звыш трох 
тысяч, у 2018-м – каля сямі тысяч, а 
летась музей наведалі ўжо больш за 
дзевяць тысяч.

                     ***
Чэслаў Выджыцкі нарадзіўся 

16 лютага 1939 года ў вёсцы Старыя 
Васілішкі. Калі яму было 19 гадоў, 
сям’я выехала ў Польшчу. На пачатку 
1960-х ён пачаў выступаць на поль-
скай эстрадзе. Менавіта ў гэты перыяд 
Выджыцкі ўзяў сабе псеўданім Немэн 
(у гонар ракі Нёман, на якой вырас).

Прызнанне прыйшло да артыста 
ў 1964 годзе, калі Марлен Дзітрых 
запісала нямецкую версію яго песні 
«Czy mnie jeszcze pamiętasz?». Вельмі 
папулярнымі былі яго альбомы, 
запісаныя ў 1960-х: «Dziwny jest ten 
świat...», «Czy mnie jeszcze pamiętasz?» 
і «Sukces». Немэн асацыіруецца з 
эпохай біту і рытм-энд-блюзу дру-
гой паловы 1960-х. Агулам у ЗША, 
Вялікабрытаніі, Германіі і Польшчы 
Немэн выпусціў 21 альбом. Яго 
называюць адным з самых яскра-
вых прадстаўнікоў еўрапейскага 
прагрэсіў-року.

Чэслаў Немэн памёр у 2004 годзе. 
Пахаваны ў Варшаве. У Гродне на 
будынку музычнага вучылішча, дзе 
ён вучыўся, летась была ўсталявана 
памятная дошка ў яго гонар.

Міхал КАРНЕВІЧ.

В Чехии – вспышка 
высокопатогенного 

птичьего гриппа
Это уже вторая вспышка пти-

чьего гриппа в Чехии после трех-
летнего перерыва.

«К сожалению, информация неу-
тешительная. Тесты утром под-
твердили, что речь идет о высоко-
патогенной форме птичьего грип-
па, смертельной для птиц. Случаи 
заражения людей не фиксирова-
лись», – сказал министр сельского 
хозяйства Чехии Мирослав Томан.

Он сообщил, что в радиусе трех 
километров будут уничтожены более 
100 тысяч птиц. Фермерам при этом 
должны выплатить компенсацию.

Власти привлекут полицию и 
пожарных для изъятия птиц, рас-
сматривается также возможность 
привлечения армии.

С начала года вспышки птичье-
го гриппа фиксируют в ряде стран 
Центральной Европы.

На горнолыжные 
курорты Франции снег 
привозят вертолетами 

Курорт Luchon-Superbagnères в 
Пиренеях организовал доставку око-
ло 50 тонн снега на свои склоны. 
Снятый с более высоких гор снег был 
сброшен на склоны для лыжников и 
детей. На этой неделе температура в 
Пиренеях поднялась выше 10 граду-
сов по Цельсию, в результате чего на 
лыжных склонах нет снега.

Стоимость акции оценивается 
более чем в 5000 евро.

 «Мы не собираемся покрывать 
снегом всю лыжную станцию, но 
без нее нам пришлось бы закрывать 
большую часть лыжных трасс, а 
именно в дни каникул у нас больше 
всего активности для начинающих 
и для лыжных школ», – сказал гла-
ва местного совета Эрве Пуна.

Будущее многих других горно-
лыжных курортов в Пиренейских 
горах остается неопределенным, 
поскольку низкий уровень снегопа-
дов приводит к меньшему количе-
ству посетителей.

В этом месяце горнолыжный 
курорт Ле Муртис был вынужден 
временно закрыть свои горнолыж-
ные трассы в середине сезона, что 
повлияло на местную экономику.

Лететь до Солнца  
будет два года

К Солнцу стартовали ночью: с 
космодрома на мысе Канаверал в вос-
кресенье отправилась ракета «Атлас 
V» с космическим аппаратом Solar 
Orbiter. Программу стоимостью пол-
тора миллиарда долларов разрабаты-
вали совместно специалисты НАСА и 
Европейского космического агентства.

Среди задач зонда сбор данных, 
которые помогут объяснить 11-лет-
ние циклы солнечной активности, 
а также изучение полюсов звезды. 
Для этого орбита спутника на 24 гра-
дуса поднимется над эклиптикой. У 
ученых до сих пор нет фотографий 
полярных областей. Solar Orbiter 
будет очень близко подходить к 
Солнцу, для этого на нем установлен 
теплозащитный экран, выдерживаю-
щий нагревание до 500°C.

До светила аппарат будет доби-
раться два года, а цикл его работы 
7 лет.

ОфИЦИаЛЬнО

Испанский суд: 
работодатель имеет 
право не оплачивать 

перекуры
Перерыв на перекур, кофепитие или то и 

другое вместе теперь может дорого обойтись 
испанцам: Верховный суд страны признал 

право работодателей вычитать это время из 
рабочего дня, а следовательно, и из зарплаты.

Таким образом иск Профсоюзной конфедерации 
Рабочих комиссий Испании против компании Galp 
Energia España был отклонен. Он был подан после того, 
как в сентябре 2019 года Galp Energia ввела новые пра-
вила, по которым время, потраченное на перекур или 
на то, чтобы выпить кофе, вычиталось из рабочего и 
не оплачивалось. По мнению профсоюзов, это означало 
ухудшение условий труда незаконным образом. Суд с 
этим не согласился.

Инспекторы труда Испании уже получили новые 
инструкции:

«В качестве реально отработанного рабочего времени 
будет учитываться не весь промежуток между началом 
и концом работы. Будут ли из него вычитаться пере-
рывы – должно быть указано в трудовом контракте или 
коллективных трудовых соглашениях», – поясняет Ана 
Эрорека, глава Союза инспекторов труда.

Компания Galp Energia Espana потребовала также, 
чтобы сотрудники отмечались, покидая офис, и ука-
зывали причины, по которым берут перерыв. Суд счел 
применение данных мер гарантом безопасности и сред-
ством мониторинга присутствия на рабочем месте. А для 
работников других компаний все будет зависеть теперь 
от терпимости руководства.
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ЭШЕЛОНЫ ВЛАСТИ

ДЫЯЛОГІ

Міхась СКОБЛА – Анатоль ВЯРЦІНСКІ

«Пра гады, праведзеныя 
ў Вярхоўным Савеце, не шкадую»

14–16 лютага ў Мінску прайшоў ІХ Міжнародны паэтычны фестываль «Вершы на асфальце» імя Міхася Стральцова, які праводзяць сумесна 
Саюз беларускіх пісьменнікаў і Беларускі ПЭН-Цэнтр. У першы дзень гэтага прадстаўнічага форуму ўжо традыцыйна абвяшчаецца чарговы 

лаўрэат Стральцоўскай прэміі. Сёлета ім стаў адзін са старэйшых айчынных паэтаў Анатоль ВЯРЦІНСКІ – «за захаванне класічных 
літаратурных традыцый, вобразную разнастайнасць паэтычнай мовы, афарыстычнасць і грамадзянскасць паэзіі і эсэістыкі». Разам з 
дыпломам ён атрымаў і сваю новую кнігу, якую парупіўся выдаць СБП. У кулуарах фестывалю і адбыўся гэты дыялог з лаўрэатам.

– Анатоль Ілліч, прыміце 
віншаванне! Але найперш 
прызнайцеся: як вам удалося не 
атрымаць Дзяржаўную прэмію 
імя Янкі Купалы ў часы, калі 
дзяржпрэміі яшчэ давалі за 
літаратурную творчасць? У 
вас жа яшчэ пры савецкай 
уладзе адна за адной выходзілі 
выдатныя кнігі – «Тры цішыні», 
«Чалавечы знак», «З’яўленне», 
«Ветрана». Любая з іх вартая 
самай высокай узнагароды.

– Дзякуй за віншаванне! 
А тлумачэнне тут простае. У 
часы, калі выходзілі названыя 
табой кнігі, я працаваў у штаце 
Саюза пісьменнікаў – спачатку 
літаратурным кансультантам, 
потым сакратаром. І, прызнацца, 
мне тады было абсалютна 
абыякава – дадуць прэмію ці не 
дадуць. Пазней, калі я пакінуў 
працу і стаў так званым вольным 
мастаком, недахоп прэмій і 
звання, скажам так, адчуваўся.

– Вы маеце на ўвазе званне 
народнага паэта Беларусі? Дык 
гэта не чуткі, што вы яго ледзь 
не атрымалі?

– Не чуткі. Мая кандыдатура 
ў пачатку 1990-х была вылучана 
(аднагалосна) Радай Саюза 
пісьменнікаў і прайшла амаль 
усе этапы ўзгаднення, у тым ліку 
Савет міністраў. Дарэчы, у той час 
віцэ-прэм’ерам па культуры была 
Ніна Мазай, з якой мы пазней 
жылі ў адным доме і віталіся як 
добрыя знаёмыя. 

– Дык а ў якой інстанцыі 
справа тармазнулася?

– Як ні дзіўна, у Вярхоўным 
Савеце, дзе я ў той час быў 
дэпутатам. Пра гэта мне расказаў 
незадоўга да свайго сыходу 
Ніл Гілевіч, які ўзначальваў 
адпаведную камісію. Ён прызнаўся 
мне, што так вырашылі члены 
камісіі. 

– Перажывалі вы тады?
– Асабліва не перажываў. І 

нікому ніколі пра гэта не расказваў. 
Нават мае блізкія сябры, нават сын 
і дачка пра гэта не ведалі.  

«Савецкая ўлада 
не была помслівай»
– У старой партыйнай 

наменклатуры, відаць, спрацаваў 
рэфлекс «на чужака». Магчыма, 
нехта з членаў камісіі ведаў, што 
яшчэ ў 1976 годзе ў Нью-Ёрку 
выйшла ваша кніга «Заазер’е», 
у якой паказвалася прыгоннае 
становішча беларускіх сялянак у 
савецкіх калгасах – па тым часе 
крамола яшчэ тая. Кніга выйшла 
з вашага ведама? 

– Не, я нічога пра яе не ведаў. 
І пабачыў тую кнігу толькі тады, 
калі паехаў у Нью-Ёрк на сесію 
ААН. Мне яе перадаў нехта з 
беларускіх эмігрантаў, з якімі мы, 
прадстаўнікі БССР, сустракаліся. 
Помню, неасцярожна паклаў 
кнігу на стол у пакоі, дзе жыла 
наша дэлегацыя, ёю зацікавіўся 
тагачасны міністр замежных 
спраў БССР Анатоль Гурыновіч. 
Пагартаў і параіў схаваць.

– А ці заўважылі гэткую 
відавочную ідэалагічную 
дыверсію на радзіме?

– Дыверсія была заўважана ў 
ЦК КПБ, але справа абмежавалася 
тым, што падчас размовы там 
мяне проста крыху паўшчувалі, 
сказалі, што я напісаў не вельмі 
вытрыманую ў ідэйных адносінах 
паэму. Неяк абышлося. Пэўна, 
адыграў сваю ролю і той факт, 
што паэма раней друкавалася ў 
часопісе «Полымя». Да таго ж, як 
мне падаецца, тагачасная савецкая 
ўлада не была помслівай і ў дробя-
зях нецярпімай.

«Стральцоўскую 
прэмію трэба даваць 

маладым»
– Тое, што вы сталі лаўрэатам 

Стральцоўскай прэміі, для 
многіх стала неспадзяванкай. І 
мне прыгадаўся факт з гісторыі 
літаратуры. Калі ў свой час 
Уладзіміру Караткевічу далі 
прэмію Івана Мележа, ён ледзь 
не пакрыўдзіўся: маўляў, я не 
горш за Мележа пішу. А вы, 
атрымліваючы Стральцоўскую 
прэмію, не перажылі падобных 
эмоцый?

– Не, мерацца талентам са 
Стральцовым у мяне памкненняў 
дакладна не было (усміхаецца). Я 
ўдзячны журы за такое рашэнне, 
але лічу, што гэту прэмію трэба 
даваць маладым.  

– Неяк, трапіўшы на 
Лепельшчыну, я заехаў у вашу 
родную вёску Дзямешкава. 
Там мне адразу паказалі хату 
Вярцінскіх. Мяне ўразілі яе паме-
ры – як гарадская аднапакаёўка. 
Вашай сям’і там не цесна было?

– Як гэта ні дзіўна, было не 
цесна, а ўтульна. Я заўсёды 
прыгадваў родную хату, калі мы 
ў стольным Мінску гаварылі 
пра метражы жыллёвай пло-
шчы – колькі ў каго. У Дзямешкаве 
жылі без электрычнасці, я памя-
таю нават вечары пры лучыне. Я 
быў старэйшым у сям’і, і падчас 
вайны мы з малодшым братам 
Валодзем ездзілі па дровы – часам 
у зімовую завіруху. Прывозілі, 

пілавалі... Мне вельмі шкада, што 
наша хата сёння пустуе. Думка 
пра пустую хату з’яўляецца свайго 
роду ілюстрацыяй да гучных слоў 
пра адраджэнне нашага сяла, пра 
росквіт аграгарадкоў. Мая вёска 
(як і сотні іншых), па сутнасці, 
вымірае. Дарэчы, я там пабываў 
на мінулым тыдні, наведаў магілы 
сваіх бацькоў, але не сустрэў 
ніводнага дзямешкаўца. Дзве 
бабулі і адна маладзіца – вось і ўсе 
жыхары.

– За сваё жыццё вы 
займалі розныя пасады – былі 
сакратаром Саюза пісьменнікаў, 
рэдагавалі тыднёвік «Літаратура 
і мастацтва», працавалі ў 
Вярхоўным Савеце. Дзе вы 
адчувалі сябе найлепш, як 
кажуць, у сваёй талерцы?

– Відаць, усё ж у рэдакцыі 
«ЛіМа». Бо і па сённяшні дзень 
жыве ўва мне патрэба публічна 
выказвацца на тую ці іншую 
надзённую тэму. І не толькі ў вер-
шах. Таму найкамфортней мне 
было ў журналістыцы. Я ж і ў 
Вярхоўны Савет пайшоў з паса-
ды галоўнага рэдактара «ЛіМа». 
Праўда, не заўсёды спалучэнне 
газетнай працы з літаратурнай 
бывае плённым. Я разумею, што 
калі б менш часу і энергіі аддаваў 
газеце, то нашмат больш зрабіў 
бы як паэт, як драматург. Але 
мяне заўсёды суцяшала тое, што 
ў гісторыі найноўшай беларускай 
літаратуры нямала падобных 
прыкладаў. Янка Купала рэдагаваў 
«Нашу Ніву». А потым пайшло-пае-
хала – усе нашы класікі працавалі ў 
рэдакцыях.

«Паэт у Беларусі 
павінен быць 

змагаром»
 – У «ЛіМе» быў усё ж твор-

чы асяродак. А дэпутацтва ў 
Вярхоўным Савеце не перашка-
джала быць паэтам?

– У сэнсе страты часу і энергіі, 
мабыць, усё ж перашкаджа-
ла. Згадаем прызнанне рускага 
класіка: «Мне борьба мешала быть 
поэтом, / Песня мне мешала быть 
бойцом». Але я пра гады, пра-
ведзеныя ў Вярхоўным Савеце, 
не шкадую. І не толькі таму, што 
на ўсё воля Божая. Усё ў нашым 
жыцці адначасна і перашкаджае, і 
спрыяе адно аднаму. І потым – хіба 
ўдзел у падрыхтоўцы і прыняцці 
Дэкларацыі аб суверэнітэце 
Беларусі і новай дэмакратычнай 
Канстытуцыі Рэспублікі Беларусь 
былі не варты таго, каб ахвяра-
ваць адным-двума зборнікамі 
вершаў?!

– Яшчэ як варты, гэта бяс-
спрэчна. На нядаўняй кніжнай 
выставе трапіўся мне на вочы 
Каран. Я разгарнуў яго і 
прачытаў:  «Паэты – хлусы, якія 
блукаюць па раўнінах і гавораць 
тое, чаго самі не робяць». Ну, 
так, мабыць, лічаць прававер-
ныя мусульмане. Вядома і другая 
формула:  «Поэт в России боль-
ше, чем поэт». А кім мае быць 
паэт у Беларусі?

– А ў Беларусі паэт – з’ява 
яшчэ большая, чым паэт у Расіі. 
Для аўтара згаданага табой 
выслоўя, Яўгенія Еўтушэнкі, не 

існавала праблемы мовы, прабле-
мы гістарычнай памяці, прабле-
мы палітычнай незалежнасці яго 
краіны. А перад беларускім паэ-
там усе гэтыя праблемы рэаль-
на паўстаюць. Таму ён, апрача 
ўсяго, павінен быць патрыётам 
і змагаром за Беларусь. У якой, 
нягледзячы на ўсе выпрабаванні, 
я ўпэўнены, шчаслівая будучы-
ня. Як сказана ў адным з маіх 
вершаў: «Ешчэ Польска не згінэла, 
/ шчэ нэ вмэрла Украіна, / і жыве 
на свеце белым / Беларусь, мая 
краіна... / Будуць воля ды Пагоня, 
/ ды паходні палаць ясна, – / І не 
згінем мы сягоння, / ну а заўтра – 
жыцьмем шчасна». 

– А калі ўпершыню ў 
беларускай гісторыі верш загучаў 
як палітычная пракламацыя? 
Можа, з вуснаў Кастуся 
Каліноўскага?

– Так, Каліноўскі заклікаў 
(менавіта ў вершы) «за праўду 
станавіцца смела». Беларускі верш 
разам з Каліноўскім пайшоў на 
эшафот. Беларускі верш здавалі 
ў рэкруты разам з Паўлюком 
Багрымам. Беларускі верш разам з 
Алесем Гаруном судзілі і высылалі 
ў Сібір. Беларускі верш пры 
царскай уладзе садзілі ў астрог, 
а пры бальшавіцкай – ставілі да 
сценкі тварам з узнятымі рукамі 
разам з Якубам Коласам. Беларускі 
верш выклікалі на допыты, 
даводзілі да спробы самагубства 
разам з Янкам Купалам. Беларускі 
верш, надрукаваны і яшчэ толькі 
задуманы, не зусім вынашаны ў 
сэрцах і розумах яго носьбітаў, 
везлі на расстрэл у Курапаты. 

Яго ў рукапісным выглядзе 
палілі на вялікім вогнішчы ў 
мінскай турме-«амерыканцы». 
Так, беларускі верш зведаў і 
«амерыканку», і «валадарку», і 
этапы, і канвой, і зону, і калючы 
дрот ГУЛАГа. Беларускі верш 
рэпрэсуюць і ў нашы дні, пры 
сённяшняй уладзе, якая судзіць 
паэтаў за выступленні на плошчы 
ў абарону незалежнасці.

– Лаўрэат Стральцоўскай 
прэміі атрымлівае – як яшчэ 
адну ўзнагароду – сваю новую 
кнігу. Выйшла яна і ў вас – 
пад назвай «Тым часам». У ёй 
я з задавальненнем перачытаў 
верш «Размова з Ду Фу»: «Чаму, 
Ду Фу, пакутуе народ? / А хіба 
можа быць наадварот, / калі яго 
правіцелі – тыраны, / як барсы, 
жорсткія, тупыя, як бараны». 
Як вам удавалася друкаваць 
такое ў 1969 годзе?

– Якраз таму, што верш 
імітаваў дыялог з кітайскім паэтам 
Ду Фу, які жыў 400 гадоў таму. 
Там я літаральна працытаваў 
ягоныя радкі. Памятаю, рэдактар 
у выдавецтве зачапіўся якраз за 
страфу, якую ты працытаваў. Ён 
насцярожыўся. А я прынёс яму 
томік Ду Фу і паказаў, што радкі 
пра правіцеляў-тыранаў напісаны 
даўно. І рэдактар супакоіўся.

«Мне вельмі не хапае 
равеснікаў» 

– У Беларусі існуе яшчэ і 
гэткая праблема: пісьменнік і 
яго малая радзіма. Я ведаю, што 
ўшацкія ўлады насцярожана 
ставіліся да Рыгора Барадуліна, 
лагойскія – да Ніла Гілевіча… 
А як адносяцца да вас у вашым 
родным Лепелі?

– Тут шмат што залежыць ад 
канкрэтных людзей. З загадчыкамі 
раённых аддзелаў культуры мож-
на было паразумецца. Пакуль 
не з’явіліся намеснікі старшынь 
райвыканкамаў па ідэалогіі. Гэтыя 
ідэолагі мясцовага маштабу лічаць 
сваім абавязкам, сваёй крэўнай 
справай быць пільнымі, сачыць за 
ўсімі падзеямі ў раёне. Але не буду 
скардзіцца, у мяне нармальныя 
адносіны і з загадчыкам аддзела 
культуры Лепельскага райвыкан-
кама, і з дырэктарам раённага 
Дома культуры, і з кіраўніцтвам 
раённай бібліятэкі, і з дырэктарамі 
Каменскай і Матырынскай 
школ, дзе я вучыўся. Само жыц-
цё мацнейшае за ўсіх цэнзараў і 
ідэалагічных чыноўнікаў. 

– Вы чалавек яшчэ 
даваенны. Ці ўдаецца знаходзіць 
паразуменне з маладзейшымі 

пакаленнямі?
– Успамінаю, як Максім 

Лужанін, які сваё 90-годдзе 
адзначыў вялікай творчай 
вечарынай, прызнаваўся мне, 
што няма каму патэлефанаваць 
і пагаварыць-паўспамінаць – усе 
сябры ўжо сышлі ў лепшы свет. 
Прызнацца, мне таксама вельмі 
не хапае равеснікаў. Хоць і тут 
грэх скардзіцца – заходзяць і 
тэлефануюць малодшыя сябры, 
сустракаемся на розных імпрэзах. 
Асабліва не хапае мне Ніла Гілевіча, 
з якім мы блізка сябравалі, я цаніў 
яго не толькі як паэта, але і як 
выдатнага мовазнаўцу. Самота 
мая пабольшала, калі пазалетась 
адышла ў лепшы свет мая жонка 
Ада Сямёнаўна, з якой мы 
пражылі разам 57 гадоў. Дарэчы, 
днямі напісаліся прысвечаныя ёй 
радкі: «Усё пра яе нагадвае мне… / 
Сонца ранішняе ў акне. / Воблака 
белае ў сіняве. / Песня птушыная 
ў лісцве. / Усё, што жыве, існуе, 
слыве, / Усё пра яе нагадвае мне. / 
Наяве і ў сне».

–  Вы далёка не рэкардсмен 
па колькасці выдадзеных кніг. А 
ці былі часы, калі вам зусім не 
пісалася?

– Такіх перыядаў было больш, 
чым трэба. Часам гадамі я не мог 
заставацца са сваёй паэтычнай 
музай сам-насам, пераключаўся на 
публіцыстыку, грамадскую дзей-
насць. Асабліва «маўклівыя» на 
паэзію гады майго рэдактарства 
ў «ЛіМе» (я там пачаў працаваць 
летам 1986-га). У разгар перабу-
довы даводзілася перабудоўвацца 
самім, перабудоўваць сваіх 
чытачоў і спрабаваць перабуда-
ваць жыццё ўсёй Беларусі на новы 
лад. І тады было не да вершаў.

– А як вам бачацца беларуска-
расійскія адносіны, напружаныя 
апошнім часам, сітуацыя ў Расіі, 
з якой мы знаходзімся ў адной 
палітычнай і інфармацыйнай 
прасторы?

– На душы трывожна, асабліва 
калі мець на ўвазе той факт, што 
Расія – не проста наша ўсходняя 
суседка, а што мы з’яўляемся част-
кай гэтак званай саюзнай дзяржа-
вы. З Масквы мы ўжо не раз чулі – 
пад сумнеў ставіцца незалежнасць 
колішніх савецкіх рэспублік... А 
паглядзіце, што ўяўляюць з сябе 
расійскія СМІ, найперш федэ-
ральныя тэлеканалы. Яны мяне 
штодня бянтэжаць і палохаюць. 
Як уключыш – там усё пра веліч і 
сілу Расіі. І сам Пуцін ужо не гаво-
рыць пра шчаслівую, заможную ці 
сацыяльна скіраваную дзяржаву 
– толькі пра веліч і сілу. Але ж, як 
вядома, Бог не ў сіле, а ў праўдзе. 
А праўда на нашым баку.

З маладымі 
чытачкамі 

ў родным Лепелі.

РЭГІЁН

Павел Легкий снова уезжает в Москву?
Не исключено, что в ближайшее время в Министерстве информации произойдут кадровые перестановки. Первый заместитель министра Павел Легкий 

получил предложение о новой работе в Москве – в Евразийской экономической комиссии.

Новы гандлёва-
забаўляльны комплекс 

– больш за 7 тысяч 
наведвальнікаў 

за гадзіну 
У Гродне пачаў дзейнічаць у тэставым 

рэжыме новы гандлёва-забаўляльны комплекс 
Triniti, адзін з самых буйных у Беларусі.

Агульны кошт праекта для ААТ 
“Трыніці Інвест”, даччынай кампаніі “Контэ 
СПА”, перавысіў 100 мільёнаў еўра. Работа 
распачалася толькі на 35% плошчаў ГЗК. Калі 
запрацуюць астатнія 65%, менеджары праекта 
пакуль сказаць не могуць.

За першыя 10 хвілін работы Triniti 
наведалі 1800 чалавек, за першую гадзіну– 
7650. І ўсё гэта ў звычайны будны дзень.

Аляксей МІХАЛЁЎ.

Павла Легкого хотел бы 
видеть в своей команде пред-
седатель коллегии Евразийской 
экономической комиссии 
Михаил Мясникович. 

«Прежнее место работы 
советником-посланником в 
посольстве Беларуси в России, 
говорят, Павел Николаевич 
покидал с тяжелым сердцем, 
– одним из первых сообщил 
о возможных кадровых пере-
становках телеграм-канал 
«Папаратор». – После руковод-
ства пресс-службой президента 
дипломатическая синекура для 
него стала периодом заслужен-

ного отдохновения. Да и жало-
вание в дипмиссии было несрав-
нимо весомее, чем при любой 
чиновничьей должности на 
родине. В том числе и в мини-
стерских высотах.

Не исключено, что и на 
этот раз денежное довольствие 
окажется на уровне. Однако 
есть риск, что характер долж-
ностных обязанностей будет не 
в пример напряженней, чем сове-
товать да посылать…»

Назначение заместителем 
министра информации ста-
ло для Павла Легкого некото-
рой неожиданностью. Об этом 

он сам два года назад говорил 
«Народной Воле»: «Безусловно, 
я знал о том, что этот вопрос 
прорабатывается, но не ожидал, 
что соответствующее решение 
будет принято так скоро».

С предстоящим назначени-
ем все пока как раз наоборот. 
Разговоры о командировании 
Павла Легкого в Москву идут 
уже не первый месяц, но вопрос 
пока не решен окончательно.

Готовится ли сам Легкий к 
переезду в Москву?

«Одно дело собираться, а 
другое – отпустят ли», – гово-
рит он.

ИЗ ЛИЧНОГО ДЕЛА
В 1993 году Павел Легкий закончил Минское выс-

шее военное командное училище. Служил в Вооруженных 
силах, занимался также военной наукой в Военной акаде-
мии. С 1998 года работал в журнале «Армия» сначала кор-
респондентом, затем редактором отдела. В 2002 году 
стал журналистом телеканала ОНТ. Вскоре после этого 
попал в президентский пул, а в мае 2003 года возглавил 
пресс-службу президента.

В 2013 году Легкий покинул пост главы президентской 
пресс-службы. Свой уход он прокомментировал так: «Мне 
действительно жаль прежней работы: с президентом рабо-
тать очень ответственно, но и очень интересно. Жаль 
расставаться с людьми, с которыми вместе работал. Но 
лично для меня как для чиновника пришло время сменить 
сферу деятельности».

Марина ВИШНЕВСКАЯ.
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ГДе же ВЫ ТеПеРЬ? ПеЧаЛЬнаЯ ИСТОРИЯ

Сын-захватчик, 
или Наследство и святая 

 материнская любовь
Когда вы захотите сделать своим детям при жизни дарственную на недвижимость, в которой сами в данный момент 

проживаете, остановитесь и вспомните: ни одно доброе дело не остается безнаказанным. Поймите, это не изящная игра 
ума, а печальный опыт многих поколений. Подумайте, взвесьте: выдержат ли ваши наследники этот, возможно, 

невыносимый для них груз вашего благородства и великодушия? Вы уверены? Перечитайте, в конце концов, трагедию 
Шекспира «Король Лир», гениальное произведение литературы. Это художественный вымысел, да. Но сюжет во всем 

мире до сих пор разбивает сердца. Вот и в Минске сейчас разыгрывается драма, настоящий «Король Лир». Только 
действующие лица не отец и три дочери, а мать и один-единственный сын: можно сказать, история про королеву-мать и 

ее наследника. Королеву, которой, возможно, предстоит сейчас один путь – в странноприимный дом. А если 
по-простому, то  в богадельню.

Бывает ли старость кра-
сивой? Несомненно. Тем 
более если вспомнить, что к 
пожилым годам человек чаще 
всего имеет то лицо, кото-
рое заслуживает. Я любу-
юсь Ирмой анатольевной 
Жарковой: в преклонных 
годах она имеет внешность, 
полную достоинства и света. 
Плюс королевскую осанку. 
Человек строгой дисципли-
ны, она и в 79 лет делает 
зарядку на тренажерах. Но 
это лишь маленький штри-
шок к ее характеру. Главное 
– она всегда была професси-
оналом высочайшего класса, 
работала переводчиком во 
многих зарубежных компа-
ниях в Минске и за грани-
цей, знакома с известными 
людьми нашей страны (и 
не только нашей). Конечно, 
богатства ей это не при-
несло, но честным трудом 
она смогла самостоятельно 
заработать кое-какие сред-
ства и перестроить малень-
кую советскую дачу «пять 
на шесть» в Ждановичах, 
оставшуюся от родителей, в 
небольшой трехкомнатный 
домик. Провела отопление, 
водопровод и со временем 
переехала туда с мужем на 
постоянное жительство. 
Теперь это ее место пропи-
ски. А свою трехкомнатную 
«сталинку» в центре столи-
цы подарила сыну.

Но сыну нужно еще и ее 
загородное жилье! А как же! 
В престижных Ждановичах, 
под боком у президента, уча-
сток стоит сейчас баснослов-
ные деньги. А если на земле 
есть еще и строение… Хотя, 
конечно, рядом с коттеджа-
ми нашей «элиты» домик 
Ирмы Анатольевны – это 
заячья лубяная избушка. Но 
даже на нее, оказывается, 
нашлась лиса, готовая все 
отнять. Вернее лис – родной 
человек. Сыночек.

Считается, что отноше-
ния матери и сына – осо-
бенные, необъяснимые. 
Что любовь между ними 
чуть ли не иконная, образ-
цовая, верная. Со стороны 
матери – верно. Для Ирмы 
Анатольевны сын даже 
теперь, в разгар этого чудо-
вищного, некрасивого кон-
фликта, только Сашенька. 
Хороший, воспитанный и, 
конечно, очень талантли-
вый человек – музыкант и 
художник. «Не может быть, 
чтобы мой сын сам это при-
думал, – говорит мне вдруг 
Ирма Анатольевна, – это все 
его жена!» И смотрит тре-
вожно – поверила ли? Она 
стесняется своих сдержан-
ных слез, то и дело хрусталь-
но обволакивающих глаза, 
и я тихонько отворачива-
юсь, чтобы не увеличивать 
своим вниманием боль и 
стыд женщины. Она просит 
не называть ее настоящие 
имя и фамилию в материа-
ле. Хотя сама позвонила в 
газету. Сама рассказала, что 
сын хочет подселить к ней 
квартирантов: он собирает-
ся сделать в доме отдельный 
вход и вообще разделить для 
удобства будущих аренда-
торов все пространство на 
участке в шесть соток на две 
неравные половины. Причем 
это все по закону, ведь боль-
шая часть дома принадлежит 
теперь ему по ее дарствен-
ной. Да, старой матери в 

итоге места в доме практиче-
ски не останется. Ну и что? 
Человеку нужны деньги! Он 
ведь талант… 

И материнское сердце 
разбито вдребезги. Она рас-
сказывает и будто не верит 
своим словам: так ее родной 
сын – захватчик? 

А ведь узел конфликта 
завязывался всего полтора 
года назад как по-писаному, 
как из учебника. Многое, 
наверное, можно было пред-
видеть. Мама вышла замуж. 
В преклонном возрасте. 
Личная жизнь, знаете ли, 
есть и у пожилых людей 
(особенно у пожилых, 
которым противопоказано 
одиночество!). Но взрослых 
детей это часто страшно 
возмущает: ишь, чего еще 
выдумали старые! Что же 
так раздражает наследни-
ков? Может быть, их вол-
нует общественное мнение, 
какие-то условности, «при-
личия»? О господи, конечно 
нет. Собственность! Кому 
она достанется? Неужели 
придется делить ее с дядей 
(тетей)? 

Вот и здесь тот же низ-
менный катализатор чувств. 
Чтобы чужому не досталось 
ни пяди земли, ни метра 
загородного дома, сын и 
внучка Ирмы Анатольевны 
месяцами методично бом-
бардировали ее просьба-
ми: «Сделай нам дарствен-
ную, бабушка, пожалуйста, 
сделай! Мы обещаем: твоя 
жизнь совершенно не изме-
нится. Веришь?.. Ну, а ина-
че… Иначе, дорогая, мы к 
тебе больше ни ногой». 

Как говорится, шантаж 
здесь тоже приветствуется.

Правду говорят, что мать 
порвет пазуху, детям носячи, 
а дети – от матери прячучи. 
Но это очевидно на холод-
ную голову. А у матери к 
сыну холодного расчета быть 
не может. Ноту практицизма 
в ситуацию пытался внести 
муж Ирмы Анатольевны – 
человек солидный и, кстати, 
очень заслуженный. Мол, 
детям достаточно и завеща-
ния, зачем сразу дарствен-

ную, причем без всяких усло-
вий? Но женщину в порыве 
великодушия остановить 
уже было нельзя, она дарит 
сыну и внучке 75 процен-
тов своего владения на дом 
и участок, оставив себе лишь 
четверть. Делает это, скажем 
прямо, против логики, опы-
та, против мнения мужа. Что 
поделаешь, родная кровь не 
водица, человек, конечно 
же, боится оборвать связи 
с семьей, хочет видеться и 
общаться с сыном и внуч-
кой, желает всем мира и бла-
годенствия. Тем более что 
безоговорочно верит в поря-
дочность наследника. «Мой 
сын не такой!» – твердит она 
своему супругу и практиче-
ски втайне от него уезжает к 
нотариусу.

Святая материнская 
любовь…  

Но внутренняя пружи-
на таких ситуаций доста-
точно примитивна: как 
только есть договор даре-
ния, маски сбрасываются 
сами собой. Вылезает твоя 
истинная суть. Очень часто 
человек не может совладать 
с гаденьким чувством осо-
знания своей скверной вла-
сти. Теперь можно ни с кем 
не считаться! Люди порой 
перерождаются на глазах.

Буквально через три 
месяца сын Сашенька после 
очередного кухонного кон-
фликта с мужем Ирмы 
Анатольевны не сдержи-
вается в эмоциях и грубо 
напоминает, что хозяин-то в 
загородном доме теперь он. 
Мужчины и раньше метали 
отравленные стрелы в друг 
друга: что поделаешь, два 
самца – наверное, ревность, 
конкурентность, амбиции. 
Возраст. И вот молодому 
представилась возможность 
отыграться на старом. Он 
напоминает в самой хамской 
форме, что теперь ему принад-
лежит большая часть недви-
жимости. И будет так, как он 
решил. А решил Сашенька, 
человек большой творческой 
души, в свою пользу, а ста-
рым (конечно же, дурням) – 
в наказание. Пока что, при-

казывает молодой волк, чтоб 
вас на кухне не было, когда 
я туда вхожу! И потребовал 
быстро освободить полхо-
лодильника, а также пару 
кухонных шкафчиков в при-
дачу. А любимая внучка, раз-
горяченная вкусом победы, 
предложила мужу бабушки 
вообще быстрее съехать в 
дом-интернат для ветера-
нов – мол, вы же заслужен-
ный человек, у вас там будет 
отдельная комната, льго-
ты. Опять же это рядом, в 
Ждановичах.

Какая добрая девушка!.. 
Такая доброта заслужива-
ет того, чтобы на склоне 
дней эта особа услышала от 
потомков такие же сердеч-
ные напутствия в свой адрес. 
Только хватит ли ее заслуг на 
престижный дом престаре-
лых? Вполне возможно, что 
ей-то как раз предложат все-
го лишь сельскую больнич-
ку. Бумеранг судьбы обычно 
редко промахивается. 

Ну, а над Ирмой 
Анатольевной в тот момент 
разверзлись небеса. Да что 
говорить, с человека буд-
то живьем начали снимать 
кожу. Да, ее, бывало, пре-
давали мужчины, она знает 
вкус этих горьких потерь, но 
– сын?!. И женщина вдруг 
опомнилась: что же она 
наделала? Зачем ввергла сво-
их близких в такое адское 
искушение собственностью, 
которое заставляет их терять 
человечность и самоуваже-
ние? Мать от безысходности 
готова во всем обвинить 
только себя. Сын в высоко-
мерии чувствует себя хозяи-
ном положения. С тех пор он 
больше ни разу не позвонил, 
не приехал, не объяснился 
– понятно: в гневе чего толь-
ко не наговоришь! Но потом 
остываешь и миришься с 
родными, тем более с мате-
рью. Но, похоже, это были 
не только эмоции, но и чет-
кий план действий. 

В отчаянии Ирма 
Анатольевна подала в рай-
онный суд иск о признании 
недействительным договора 
дарения. 

Надо ли говорить, что 
ей теперь предстоит прой-
ти весьма непростой путь, 
итог которого может быть 
очень горьким? Первый суд 
она проиграла. Впереди сле-
дующие инстанции. Кстати, 
в наших судах подобных дел 
слушаются десятки. Детки 
иногда ничем не брезгуют, 
чтобы забрать себе роди-
тельскую собственность, не 
дожидаясь их естественного 
ухода, – случаются побои, 
настоящая угроза жизни. 
Но это, конечно, асоциаль-
ные личности – наркоманы, 
алкоголики, рецидивисты. 
В таких случаях догово-
ры дарения расторгаются 
без проволочек. Здесь же 
к наследникам официаль-
но не придраться. А вот к 
Ирме Анатольевне вопросы 
есть. Назвать ее человеком, 
не управляющим собой, 
невозможно. Еще недавно 
она самостоятельно водила 
автомобиль, умеет поль-
зоваться компьютером и 
вообще, слава богу, очень 
хорошо выглядит, несмотря 
на инвалидность II груп-
пы (возраст все-таки берет 
свое). Ирма Анатольевна – 
дама, а не старушка. Трудно 
доказать, что женщина 
была не в своем уме, когда 
подписывала договор даре-
ния. В волнении – да. Но 
не в безумии… А то, что 
наследник желает практи-
чески выгнать мать из дома, 
так никакая инстанция не 
может осудить граждан за 
будущие деяния, ведь угрозы 
сына прозвучали на словах. 
Конечно, хочется надеяться 
на лучшее, на некую высшую 
справедливость, но есть ли у 
суда для этого, так сказать, 
инструментарий, буква зако-
на? Остается только поже-
лать женщине мужества. Ей, 
матери, пришлось заглянуть 
в натуральную бездну и 
ужаснуться равнодушным и 
жадным глазам своего един-
ственного сына, наследничка, 
которые победно взирают на 
нее оттуда. Мотайте на ус, 
уважаемые.

Елена МоЛоЧКо.

Виктор ПЛОСКИНА:
«Без работы был полгода…»

До 1 июня этого года в Национальном академическом Большом театре оперы и 
балета должен появиться новый главный дирижер. Сегодня на эту должность 

претендуют несколько десятков человек.
Кресло главного дирижера освободилось весной минувшего года, когда ушел 

Виктор Плоскина. 

«Маэстро Виктор 
Плоскина покинул пост глав-
ного дирижера Большого теа-
тра Беларуси в связи с воз-
вращением в Киев и продол-
жением творческой деятель-
ности в Украине, – сообщила 
тогда пресс-служба Большого 
театра. – Виктор Плоскина 
продолжит сотрудничество с 
Большим театром Беларуси в 
качестве главного приглашен-
ного дирижера. В связи с этим 
Большой театр Беларуси объ-
являет конкурс на замещение 
вакантной должности главно-
го дирижера».

Известно, что канди-
дат на замещение долж-
ности главного дирижера 
Большого театра Беларуси 
будет избран конкурсной 
комиссией путем тайного 
голосования до 1 мая 2020 
года. Гендиректор Большого 
театра александр Петрович 
должен утвердить решение 
конкурсной комиссии до 
июня этого года. «По реше-
нию руководства театра 
избранному кандидату также 
может быть присвоен статус 
музыкального руководителя», 
– говорится в Положении о 

конкурсе на замещение долж-
ности главного дирижера.

Чем сегодня занимается 
бывший главный дирижер 
белорусского Большого?

Виктор Плоскина – глав-
ный дирижер Киевского 
муниципального академиче-
ского театра оперы и балета 
для детей и юношества. Он 
говорит, что не забывает 
Беларусь. И с интересом сле-
дит за тем, что происходит в 
театре.

– Виктор Михайлович, 
вы счастливы?

– Нет большего счастья, 
чем молодость! – улыбается 
Плоскина. – Я был счастлив, 
когда был молодым... 

– После ухода из минско-
го театра вы сразу нашли 
новую работу?

– Я примерно полгода был 
без работы. На нынешнюю 
должность прошел по конкур-
су. В Украине сейчас всюду 
конкурсы! Это хорошая воз-
можность получить долж-
ность, если ты действительно 
профессионал своего дела. Есть 
возможность проявить себя и 
получить работу. Но, с другой 
стороны, я все-таки считаю, 
что известных дирижеров нуж-
но приглашать вне конкурса…

Марина КоКТыШ.

Анна Гуськова вернулась
Олимпийская чемпионка по фристайлу снова радует болельщиков победами. 

Сейчас она выиграла этап Кубка мира, который проходил в Москве.

ЗнаЙ наШИх!

Когда на Олимпиаде-2018 в корейском 
Пхёнчхане белорусская фристайлистка анна 
Гуськова выиграла золотую медаль, это было 
маленькой сенсацией. Но уже в следующем 
году тренеры и сама спортсменка решили, что 
организму нужен отдых, а телу – небольшой 
«ремонт». Давали знать о себе старые травмы, 
поэтому прошлый сезон Анна пропустила.

«Перед Играми-2014 тоже было очень тяже-
ло, – рассказала «Народной Воле» фристайлистка. 
– Когда тебе первый раз разрезают колено, ты 
не понимаешь, что происходит. Костыли, около 
девяти месяцев простоя. На одну ногу нельзя 
было ступать, затем нужно было ее каждый раз 
сгибать под определенным градусом.

Мама сильно переживала, для нее это тоже 
был шок. Одно дело, когда ты ей медали показы-
ваешь, и совсем другое – травмированную ногу.

Хотя ко всему привыкаешь. Перед следую-
щей Олимпиадой начались проблемы с мени-
ском, но это уже так, мелкие хлопоты. Как 
обычная жизнь любого спортсмена».

Анна добавляет, что, когда долго трениру-
ешься и появляются первые успехи, отступать 
как-то уже и не хочется.

«Хотя, не скрою, наш спорт не самый без-
опасный, – отмечает моя собеседница. – У 
меня иногда знакомые спрашивают: «Ты хоть 
понимаешь, что когда-нибудь неудачно при-
землишься и развалишься на мелкие кусочки?” 
Но я люблю то, что делаю. Да и нет, наверное, 
такого вида спорта, где спортсмен был бы 
застрахован от травм. Спросите об этом у 
тех же фигуристок или «художниц», они вам 
расскажут много интересного.

Да и статус олимпийского чемпиона – это 
все-таки уровень. Понимаешь, чего от тебя 
требуют. Но у меня после Игр появилось еще 
большее желание тренироваться. Знаете, чего 
спортсмен больше всего боится? Потратить 
десятки лет на тренировки и не попасть на 
олимпийский пьедестал. А золото – это вообще 
предел мечтаний. Так что после Пхёнчхана я 
стала увереннее».

Главный тренер сборной Беларуси по фри-
стайлу Николай Козеко тоже рад, что Анна 
Гуськова вернулась в большой спорт.

«Аня набирает форму, – отмечает тренер. 
– Собственно говоря, это ее первый удачный 
старт после Олимпиады. Она очень спокойно 
входила в форму…»

Алесь СВЕТЛАНИЧ.

Яго гадзіннікі!
Жыхар Дзяржынска андрэй 

Мартынюк – унікальны май-
стар народных промыслаў. 
Больш за 30 гадоў ён вырабляе 
гадзіннікі і іншыя механізмы… 
з дрэва. У ягонай калекцыі 
гадзіннікі, прысвечаныя рок-
музыцы: гуртам “Пінк Флойд”, 
“Металіка”, “Бітлз”, а таксама 
серыя гадзіннікаў, выкананых 
па ўзорах беларускай выцінанкі. 
Ёсць гадзіннікі, вырабленыя 
паводле мультфільма “Будзьма 
беларусамі!”, афармленне якіх 
звязана з тэмай беларускай 
вёскі.

Самая маштабная 
кампазіцыя ў калекцыі май-
стра – драўляны механічны 
тэатр “Балабуха”, які выкон-
вае чатыры дзеі: “Каляды”, 
“Купалле”, “Дажынкі” і 
“Пілігрымы”.

Механізмы майстар 
вырабляе з розных гатункаў 
драўніны, а працуюць 
гадзіннікі і іншыя механізмы 
без электрычнасці ці батарэек. 

Ураджэнец Казахстана 
Андрэй Мартынюк даўно жыве 
ў Беларусі і з вялікай пашанай 
ставіцца да беларускай народ-
най культуры і нацыянальных 
традыцый. За гады творчасці 
майстар вырабіў больш за дзве 
сотні драўляных гадзіннікаў 
– уручную і на самаробным 

станку. Для большай хуткасці 
зараз выкарыстоўвае таксама  
лазерную рэзку і станок з пра-
грамным кіраваннем. 

Мастацкія творы Андрэя 
Мартынюка вядомы ў 
Польшчы, Расіі, Германіі, 
Італіі, Францыі, Аўстраліі.

Галіна АБАКУНЧыК.

РэДкіЯ ЛЮДЗі

Андрэй Мартынюк каля драўлянага механічнага тэатра “Балабуха”.
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Ищу компаньона в бизнес, поставщиков продуктов 
и товаров на реализацию методом разносной торговли. 

Тел. 8-029-191-11-87 (А1).
ИП Лахаданов В.М. УНП 192680247, св. от 21.07.2016 г.

ОбЪЯВЛенИе

ШахмаТЫ

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. Падпiса на ў друк 
17.02.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 007 экз. За каз № 542.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

Чытач – чытачам
Сваю новую задачу-мініяцюру даслаў нам Міхаіл 

Кошаль з Мінска.

белыя: Кре6, Фа3, Лh2, 
пп. d4, h4 (5).

Чорныя: Кре4, пf5 (2).
Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні 

на адрас рэдакцыі 
(220030 г.Мінск, вул.
Энгельса, 34а) або 
на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Прыступка да вяршыні
У Мінску адбыўся першы этап чэмпіянатаў краіны 

сярод мужчын і жанчын (турнір неафіцыйна завецца 
“першай лігай”). У вышэйшую лігу траплялі па чатыры 
лепшыя ўдзельнікі.

У мужчынскім турніры сярод 77 гульцоў было чатыры 
гросмайстры, пяць міжнародных майстроў, дзевяць 
майстроў ФІДЭ і адзін жаночы майстар ФІДЭ (чэмпіёнка 
Беларусі Аляксандра Тарасенка). 1–2-е месцы падзялілі 
майстар ФІДЭ Манвел Пагасян і гросмайстар Яўген 
Падольчанка – па 7 балаў з 9. На 3–6-м месцах – майстры 
ФІДЭ Дзяніс Лазавік і Максім Царук, міжнародныя 
майстры Вячаслаў Зарубіцкі і Віталь Мерыбанаў (у 
такім парадку іх вызначылі дадатковыя паказчыкі). З 
гросмайстраў Віталь Цецераў быў 15-ы, Мікіта Маёраў 
– 17-ы, Ігар Люцко – 23-і. Саша Тарасенка фінішавала 
32-я.

дзяніс Лазавік – антон Шарамет
1.d4 f5 2.Кf3 g6 3.g3 Сg7 4.Сg2 Кf6 5.0-0 0-0 6.b3 c5 7.e3 

Кe4 8.Сb2 Кc6 9.c4 d6 10.Кc3 К:c3 11.С:c3 Фc7 12.Лc1 Лd8 
13.d5 С:c3 14.Л:c3 Кe5 15.e4 e6 16.К:e5 de 17.ef ef 18.Лe3 
Фd6 19.Лfe1 e4 20.f3 ef 21.Ф:f3 Сd7 22.Фf4 Ф:f4 23.gf Лe8 
24.d6 Л:e3 25.Л:e3 Сc6 26.С:c6 bc 27.Лe7 Лd8 28.d7 Крf8 
29.Л:h7 Крg8 30.Лe7 Крf8 31.Лe8+ Л:e8 32.deФ+ Кр:e8 
33.Крf2, 1:0.

У жанчын сярод 25 удзельніц перамагла Ксенія 
Зелянцова (7,5 бала з 9), 2-е месца заняла адзіны ў 
турніры майстар ФІДЭ Кацярына Бейненсон, яшчэ дзве 
пуцёўкі атрымалі Ксенія Норман і Аліна Сукаліна.

рэната аюшава – кацярына Бейненсон
1.d4 d5 2.Сf4 Кf6 3.Кf3 c5 4.c3 Кc6 5.e3 Фb6 6.Фb3 c4 

7.Ф:b6 ab 8.Кa3 Сf5 9.Кh4 Сg6 10.К:g6 11.Кc2 e6 12.Сe2 b5 
13.b4 Кe4 14.a3 К:c3 15.Сf3 Сe7 16.Крd2 Кe4+ 17.Крe2 g5 
18.С:e4 gf 19.Сf3 fe 20.fe Сd6 21.g3 Крd7 22.Крf2 g5 23.h3 
f5 24.Лae1 Лag8 25.Лeg1 Кe7 26.Крe1 Лg7 27.Крd2 Лgh7 
28.Сg2 С:g3 29.С:d5 К:d5 30.Л:g3 g4 31.Крe2 Кc3+ 32.Крf1 
Кe4, 0:1.

Аршанскі фэст
Традыцыйны шахматны фестываль прайшоў у Оршы. 

У гросмайстарскім турніры сярод 10 удзельнікаў былі 
тры гросмайстры, чатыры міжнародныя майстры і 
два майстры ФІДЭ. Перамог расійскі гросмайстар 
Вадзім Майсеенка, 2–4-е месцы падзялілі юны 
майстар ФІДЭ Дзяніс Лазавік (Беларусь), міжнародны 
майстар Уладзіслаў Наздрачоў (Расія) і майстар ФІДЭ 
Міхаіл Брыкін (Расія). У майстарскім турніры (10 
удзельнікаў, у тым ліку тры міжнародныя майстры і 
шэсць майстроў ФІДЭ) 1-е месца заняў Ілля Макалееў 
(Расія), 2-е – Дзмітрый Кананенка (Украіна), 3-е – 
Кацярына Гольцава (Расія), а лепшы вынік сярод 
беларусаў (4-е месца) паказаў Іван Рунец. Усе чацвёра 
згаданых шахматыстаў маюць званне майстра ФІДЭ.

Адін дзень і ўвесь свет
Ужо 16-ы раз запар у свеце прайшоў Міжнародны 

інтэрнэт-турнір па рашэнні: у адзін дзень адбыліся 
спаборніцтвы ў 43 гарадах 32 краін. Удзельнікі рашалі 
аднолькавыя заданні, а іх вынікі былі зведзены 
арганізатарамі ў агульную табліцу. У першай катэгорыі 
выступалі 202 рашальнікі, у тым ліку пяць беларусаў, 
якія змагаліся ў горадзе Клічаве. Лепшым тут быў Віктар 
Зайцаў – 44,5 бала з 60 магчымых (у агульным заліку ён 
падзяліў 33–36-е месцы). Другі з нашых рашальнікаў 
– Аляксандр Булаўка, на рахунку якога 44 балы 
(37-е месца ў свеце). Наступныя месцы занялі адпаведна 
Аляксандр Міхалап, Міхаіл Храмцэвіч і Уладзімір 
Барташ. Судзіў турнір у Клічаве Мікалай Сігневіч. Тры 
прызавыя месцы ў сусветным заліку занялі адпаведна 
Ульрых Войгт (Германія), Каспер Піярун (Польшча) і 
Яўген Віктараў (Расія). У другой катэгорыі змагаліся 
аматары (з рэйтынгам да 2000), у трэцяй – дзеці да 13 
гадоў. Тут беларускіх удзельнікаў не было.

Беларускія рашальнікі ўзялі ўдзел у двух турнірах у 
Маскве: XIV Кубку часопіса “Уральскі праблеміст” і 
Кубку Расійскага дзяржаўнага сацыяльнага ўніверсітэта 
(Мемарыяле А.Пачынка). У абодвух спаборніцтвах 
Аляксандр Булаўка быў шосты, а Мікалай Сігневіч заняў 
адпаведна 9-е і 18-е месцы.

Праверце адказы
Задача М.Быкава, змешчаная ў “Народнай Волі” 

28 студзеня, рашаецца: 1.Фb1!, а пазіцыя з партыі 
М.Падгаец–В.Купрэйчык: 1…Фе3!

Не рашае задачу ход 1.Лb7?, які прапанаваў Леанід 
Калодка, з-за адказаў 1…Сd3 (Се2, Сf1)!

Першымі правільна рашылі Васіль Жуковіч, славамір 
буката, Мікалай шклярэўскі, сяргей Галкін, ігар 
ананіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖыЛКо.

ПОмнім!

Калектыў рэдакцыі газеты “Народная 
Воля” выказвае глыбокае спачуванне 
вядучаму бухгалтару людміле Пятроўне 
улога ў сувязі з яе вялікім горам – 
трагічнай смерцю 18-гадовага сына Яна.

Футбольная мазаіка

Падпісацца на «Народную Волю»
 можна ў любы дзень у любым паштовым 
аддзяленні ці ў спецыялізаваных пунктах 

«Белсаюздруку».

кРЫжаВанка

ГаЗеТа – ЧЫТаЧЫ

СіТуаЦЫЯ

ТеннИС

Па гарызанталі: 1.Зімні від спорту. 2.Дубліруючая 
футбольная каманда або два галы, забітыя адным 
іграком у адным матчы. 4.Міжнародная федэрацыя 
футбола, створаная ў Парыжы ў 1904 годзе (абрэв.). 
7.Спартыўны калектыў. 8.Род твораў у галіне яко-
га-небудзь мастацтва. 9.Першы ў спартыўным 
спаборніцтве. … 29-га чэмпіянату Беларусі па фут-
боле сярод каманд вышэйшай лігі – футбольны клуб 
“Дынама” з Брэста (капітан каманды П.Няхайчык). 
11.Нарасць ад гарэння. 12.Пачатковыя веды. 
14.“Цудоўны … , удар – і мяч ляціць у дзявятку” 
– з песні невядомага аўтара “Трус не гуляе ў фут-
бол”, выкананай Таісіяй Павалій. 15.Снарад для 
гульні ў бадмінтон. 17.Частка нагі. 18.“А першы …, 
як першае каханне!” – з верша Ул.Верамейчыка “А 
першы …”. 19.У футболе і хакеі – ігрок нападзення. 
23.“Белая казка. … беларуская!” – з верша Н.Гілевіча 
“Белыя сыплюцца долу крышталікі”. 24.Момант 
пачатку спартыўных спаборніцтваў. 25.Арбітр, суд-
дзя на полі.

Па вертыкалі: 1. … год канчае, зіму пачынае 
(прык.). 2. … у коміне слупам – да халадоў (прыкм.). 

3.“Там празрысты звонкі … , // Там вясёлы кара-
год” – з верша Д.Бічэль-Загнетавай “Мае канькі”. 
4.Нота музычнай гамы. 5.Падтрымка. 6.“За вак-
ном сягоння // Зноўку …” – з верша Ю.Півунова 
“Снежны зоркапад”. 10.Вядзенне мяча або шайбы 
іграком. 13.“І вясёлыя дзеці на ганку, // І на дрогкім 
кусце … , // І канькі, і нястомныя санкі” – з верша 
Т.Дзям’янавай “Не надыхацца, не наталіцца”. 16.У 
футболе недакладны пас, які быў перахоплены 
сапернікам. 20.Усходні вецер. 21.Выхад мяча за 
бакавую лінію. 22.Танцавальны шаг.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі: 1.Слалам. 2.Дубль. 4.ФІФА. 

7.Каманда. 8.Жанр. 9.Лідар. 11.Нагар. 12.Азы. 14.Пас. 
15.Валан. 17.Бядро. 18.Снег. 19.Форвард. 23.Зіма. 24.Старт. 
25.Рэферы.

Па вертыкалі: 1.Снежань. 2.Дым. 3.Лёд. 4.Фа. 
5.Апора. 6.Снегапад. 10.Дрыблінг. 13.Снегіры. 16.Абрэз. 
20.Ост. 21.Аўт. 22.Па.

Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

ЧАЛАВЕК У КАПЕЛЮШЫ
Міхась Расолька...
Радыёжурналіст. Дэпутат 

Мінскага гарадскога Савета 
дэпутатаў (на пачатку дзевя-
ностых, бадай, самага дэма-
кратычнага ў рэспубліцы). 
Старшыня дэпутацкай 
камісіі па сродках маса-
вай інфармацыі. Ініцыятар, 
арганізатар і першы галоўны 
рэдактар не менш дэмакра-
тычнай (а ў чыноўніцкіх 
колах – нават апазіцыйнай) 
сталічнай газеты “Добры 
вечар”.

Памятаю, як ён зайшоў, 
не, не зайшоў, а літаральна 
заляцеў у мой пакой на чац-
вёртым паверсе Дома дру-
ку на тагачасным Ленінскім 
праспекце, 77, дзе на той час 
месцілася рэдакцыя мала-
дзёжнай газеты “Чырвоная 
змена”, у якой я працаваў 
намеснікам галоўнага рэдак-
тара. Коратка распавёў 
пра стварэнне гарадской 
газеты, якая яшчэ не мела 
нават назвы (яе мы потым 
шукалі разам з дапамо-
гай чытачоў), і тут жа 
прапанаваў: “Пойдзеш пер-
шым намеснікам галоўнага 
рэдактара?” “Калі рэдактар – 
мудак, то не”, – адпарыраваў 
я. “Гэты мудак перад табой”, 
– з  усмешкай, але сур’ёзна 
адказаў Міхась. Так мы 
аказаліся на чале тады  яшчэ 
не існуючага рэдакцыйнага 
калектыву.

Міхась Расолька не 
з’яўляўся членам Саюза 
пісьменнікаў, аднак сяброў 
сярод апошніх у яго было 
нямала. Ён быў частым 
госцем у Доме літаратара, 
ладзіў на яго сцэне твор-
чыя вечарыны, заўсёды 
радаваўся набыткам айчын-
ных пісьменнікаў, разам з 
імі перажываў за стан нацы-
янальнага кнігавыдання, як 
мог спрыяў, каб беларускае 
слова дайшло да чытача. Як 
прыватны  выдавец, стаўшы 
ім пасля сыходу з “Добрага 
вечара”, ён паспеў блаславіць 
на свет пяць кніг, у тым ліку 
тры мае – зборнікі пародый 
“Дуэль”,  “Дуэль-2” і пры пад-
трымцы Генадзя Грушавога  
чарнобыльскую паэму 
“Аварыя сумлення”. Зрэшты, 
прэзентацыя першай з іх 
адбылася ў Доме літаратара 
з прамой трансляцыяй на 
Першым канале тэлеба-
чання, што на сённяшні 
час здаецца неверагодным. 
І ўдзельнічалі ў ёй такія 
вядомыя асобы, як акцёры 
Генадзь Аўсяннікаў, Юрый 
Авяр’янаў і Віктар Манаеў, 
кампазітар Эдуард Ханок, 
спявачка Надзея Мікуліч. 
Сярод гледачоў былі Генадзь 
Бураўкін, Сяргей Грахоўскі, 

Мікола Гіль і іншыя вядомыя 
пісьменнікі.

Міхась Анатольевіч 
назаўсёды застанецца ў 
нашай светлай памяці як 
выдатны радыёжурналіст, 
як нястомны арганізатар 
многіх цікавых імпрэз, як 
прынцыповы і зычлівы 
сябар і паплечнік, урэш-
це – як чалавек-ідэя. Каб 
ажыццявіць задуманыя ім 
праекты, патрэбна не адно 
жыццё не аднаго дзясятка 
людзей.

Міхась любіў радавац-
ца, але яшчэ больш любіў 
радаваць іншых. Ён быў 
сцэнарыстам, рэжысёрам 
і акцёрам на вялікай сцэне 
жыцця і, як вір, уцягваў у 
гэты спектакль кожнага, хто 
хоць аднойчы сутыкнуўся з 
ім. Памятаю, як у адзін год 
ён на 9 сакавіка арганізаваў 
для сваіх сяброў калектыўны 
культпаход у Тэатр оперы і 
балета па білетах, якія ўзяў 

у кіраўніцтва ў якасці гана-
рару за ўдзел у нейкім тэа-
тральным праекце. Чаму 
менавіта на гэты дзень? А 
каб, як патлумачыў потым, 
прадоўжыць свята для жан-
чын!

Міхась Анатольевіч быў 
тым стрыжнем, на якім 
трымаліся ўсе: і бацькі 
Анатоль Герасімавіч і Ніна 
Мікітаўна, і сястра Ала з бра-
там Валікам, і жонка Тамара 
(Томушка, як ён пяшчота 
называў яе), і дзве маленькія 
дачушкі Анюта і Даша 
(цяпер абедзве за мяжой: 
першая – у Швейцарыі, дру-
гая – у Маскве), і мы – яго 
сябры, нават тыя, хто з ім 
сутыкнуўся аднойчы, а вось 
запомніў назаўсёды.

Пра яго цяжка гаварыць у 
мінулым часе. Бо такія людзі, 
як Міхась, нават пайшоўшы з 
жыцця, не пакідаюць нас. Іх 
дух, іх ідэі вечна клічуць напе-
рад, не даюць супакойвацца на 

дасягнутым, разменьвацца на 
дробязі. І ў гэтым быў такса-
ма ўвесь ён, Міхась Расолька 
– ігрок!  Бо для яго не існавала 
дробязяў. Усё, за што браўся 
Міхась, заўсёды рабілася пры-
гожа. Невыпадкова ж, калі 
ён ажыццяўляў нейкі свой 
праект, то звычайна казаў: 
“Гэта павінна быць цуке-
рачка”.

Гэтага чалавека ў капелю-
шы ў Мінску ведалі многія. 
Няўрымслівага і энергічнага 
– чалавека, які, здавалася, не 
хадзіў па зямлі, а лётаў.

Міша. Міхась. Міхась 
Анатольевіч. Ён трагічна 
загінуў на 47-м годзе жыцця. 
Я так  і не ведаю, што штурх-
нула яго, такога жыццялюба, 
на самазабойства. 17 лютага 
Міхасю Расольку споўнілася 
б семдзесят.  Мы, яго сябры, 
адзначылі гэтую знамяналь-
ную дату. На вялікі жаль, 
без яго.

Анатоль ЗЭКАў.

Футбольным клубам 
паставілі ўльтыматум?

Нагадаем, што напярэдадні таварыскіх матчаў з 19 па 27 
лютага адбудзецца збор нацыянальнай каманды, хаця яе склад 
дакладна не вядомы, бо брэсцкае “Дынама”, барысаўскі БАТЭ і 
салігорскі “Шахцёр” адмовіліся адпускаць сваіх футбалістаў у 
размяшчэнне зборнай Беларусі.

Учора ў Міністэрстве спорту адбылася нарада, на якой 
разглядаўся ў тым ліку і гэты канфлікт інтарэсаў.

Як інфармуе by.tribuna.com са спасылкай на аднаго з 
удзельнікаў сустрэчы, міністр спорту Сяргей Кавальчук заявіў, 
што клубы, якія не адпусцяць ігракоў у зборную на таварыскія 
матчы з камандамі Узбекістана і Балгарыі, пазбавяцца 
дзяржаўнай падтрымкі.

Когда играем?
Стало известно расписание финала 

Кубка федерации-2020, который пройдет 
в Будапеште с 14 по 19 апреля.

С 14 по 17 апреля состо-
ятся игры группового этапа. 
Команда Беларуси попала в 
группу “В”, где сыграет с пред-
ставителями Австралии и 
Бельгии. Каждый матч будет 
состоять из трех поединков 
– двух одиночных (первые и 
вторые ракетки сыграют меж-
ду собой) и парного.

16 апреля cборная 

Беларуси сыграет с командой 
Бельгии, а 17 апреля сразится 
с Австралией.

Напомним, команда-побе-
дительница из этой группы 
разыграет 18 апреля путевку в 
главный финал с сильнейшей 
сборной группы “D” (Чехия, 
Германия, Швейцария).

19 апреля состоится финал.
Сергей НИКАНоРоВ.

Калі хочаш лепшай долі –
Дапамажы  «Народнай Волі».

У свеце ПРАЎДЫ жыць імкніся,
На газету падпішыся!
каб атрымліваць “Народную Волю” 

з 1 сакавіка, неабходна аформіць падпіску ў 
любым паштовым аддзяленні ці 

ў спецыялізаваных пунктах “Белсаюздруку” 
на працягу бліжэйшага тыдня.


